




3 سه شنبه -بیست وششم اردیبهشت ماه 1396-    سال بیستم -   شماره 4279
اقتصادی

دولت یازدهم و محرومان 

چراغ 2152 روستا در دولت یازدهم
 روشن شد 

دولت یازدهم در فاصله زمانی نیمه دوم سال 1392 تا پایان سال 95، موفق شد 2 
هزار و 152 روستا با جمعیتی بیش از 32 هزار نفر را به شبکه سراسری برق کشور 

متصل کند. 
مهاجرت از روستاها به شهرها و از شهرها به کلانشهرها، از جمله چالش های این 
روزهای کشور است؛ چالشی که با حاشیه نشینی همراه می شود و تبعاتی از جمله 

خالی شدن روستاها و ایجاد جمعیت نامتوازن در شهرها را به دنبال دارد.
اهمیت این مساله به حدی است که نامزدهای انتخاباتی دوازدهمین دوره ریاست 
جمهوری نیز آن را از اولویت های کشور تشخیص دادند و در نخستین مناظره 
تلویزیونی به آن پرداختند و همه متفق القول مهاجرت را نتیجه بیکاری و کمبود 
خدمات دانستند. جمعیت روستایی به این دلیل شهر را بر روستا ترجیح می دهد 
که پس از مهاجرت می تواند از شغل برخوردار شود و همچنین از خدمات و به قول 

معروف امکانات بیشتری بهره مند شود.
تغییر این مسیر اجتناب ناپذیر است و ما ناگزیریم که این روند را تغییر دهیم؛ این 
امر جز با تجدیدنظر در روند گذشته خدمات رسانی به روستاها تغییر نخواهد کرد؛ 
روستاها تا زمانی که از خدماتی مانند آب، برق، تلفن و ... برخوردار نباشند نمی توانند 
حتی برای ایجاد شغل تلاش کنند، اما ورود این خدمات زیربنایی، می تواند زیرساخت 
ها را برای احداث بنگاه های کوچک و متوسط فراهم کند و نهایتا موجب به حرکت 

در آمدن چرخ اقتصاد روستاها شود.
در این ارتباط، هفته گذشته مراسمی با عنوان خدمات رسانی آب و برق به روستاها 
با حضور جمعیتی از اقوام مختلف کشور برگزار شد؛ در آن نشست، حاضران دقایقی 
پای صحبت روستائیان نشستند و خبر خوبی از آنها شنیدند. به عنوان نمونه یکی از 
روستائیان آذری زبان که سالها پیش به شهر مهاجرت کرده بود، از بازگشت خود به 
روستا سخن گفت؛ وی دلیل این بازگشت را مهیا شدن زیرساخت هایی مانند آب 

و برق ذکر کرد.
حمید چیت چیان وزیر نیرو چندی پیش در ارتباط با برقرسانی به روستاها، از اتصال 
همه روستاهای بالای 10 خانوار به شبکه برق کشور خبر داد و گفت: برای اجرای این 
امر، به مرکز آمار مراجعه کردیم و کل روستاهای کد دار بالای 10 خانوار را شناسایی 
کردیم؛ ابتدا 580 روستا شناسایی شد و سپس این تعداد به 623 روستا با 9 هزار و 

245 خانوار رسید که همه آنها تا پایان سال گذشته از نعمت برق برخوردار شدند.
در جریان این برنامه، یک هزار و 763 کیلومتر شبکه فشار متوسط و 341 کیلومتر 

شبکه فشار ضعیف و همچنین 790 دستگاه ترانسفرماتور نصب شد.
بر پایه آمارهای وزارت نیرو، در دولت یازدهم به 2 هزار و 152 روستا با جمعیتی 
بیش از 32 هزار نفر برقرسانی شد و برای اجرای این پروژه ها، 2 هزار و 750 میلیارد 

ریال هزینه شد. 
به این ترتیب، تعداد روستاهای برقدار شده کشور به 56 هزار و 793 روستا با 

جمعیتی نزدیک به 4.3 میلیون خانوار رسید.
باید در نظر داشت که برقرسانی به روستاها  آن هم روستاهایی که آخرِ صفِ 
برقرسانی قرار گرفته اند - چالش ها و موانع ویژه ای به همراه دارد؛ روستاهایی که 
گاه فقط 10 خانوار در آن زندگی می کند و برای رسیدن به آنجا باید راه هایی صعب 
العبور را طی کرد؛ این روستاها پراکندگی زیادی دارند و طول خط آنها نیز بسیار 

طولانی است.
وزیر نیرو در جلسه خدمات رسانی آب و برق به روستاها در این ارتباط گفت: برای 
انتقال تجهیزات به برخی از این روستاها از هلی کوپتر استفاده کردیم، در برخی مناطق 
از حیوانات بارکش و حتی در بعضی مناطق تجهیزات روی دوش افراد گذاشته و حمل 
می شد؛ بعضی مناطق حتی از سنگ نوردها برای توسعه شبکه برق استفاده کردیم.

البته در این بین روستاهایی هم وجود داشتند که به دلیل امکانپذیر نبودن توسعه 
شبکه برق، اتصال آنها غیرممکن بود؛ وزارت نیرو برای تامین برق این روستاها از انرژی 
های خورشیدی استفاده کرد. به این ترتیب، در دولت یازدهم 117 روستا با انرژی 
خورشیدی برقدار شد که با 100 روستایی که از گذشته به انرژی خورشیدی مجهز 
شده بودند، تعداد روستاهای برقدار از طریق انرژی های خورشیدی به 217 روستا 
افزایش یافت. در کنار برق رسانی به این روستاها، برق رسانی به عشایر نیز در دستور 
کار وزارت نیرو قرار گرفت. ولی الدین مصلحتی شربیانی مجری طرح برق رسانی 
روستایی توانیز در این ارتباط گفت: حدود 2 سال با عشایر برای برق رسانی به آنها 
جلسه برگزار کردیم و برآورد شد که حدود 34هزار خانوار عشایری بی برق هستند که 

برای آنها نیروگاه های سبک 300 واحد ساعتی با قابلیت حمل طراحی شد.
ابتدا این طرح به صورت آزمایشی برای 50 دسته عشایر در  وی تاکید کرد: 
چهارمحال و بختیاری اجرا شد اما برای همه گیر کردن این طرح هنوز مشکلاتی 

وجود دارد که باید از طریق مذاکره با دستگاه های نظارتی رفع شود.'

جدیدترین دستاورد برجام

سیتروئن پس از 3۹ سال به ایران بازگشت
با حضور مدیران ارشد شرکت سیتروئن در ایران و انجام مذاکرات نهایی، تابلو سردر 
شرکت سایپا کاشان به سایپا سیتروئن تبدیل و این شرکت فرانسوی فعالیتش را 

مجددا پس از 39 سال به صورت رسمی در ایران آغاز کرد.
 ژان کریستف کمارد - قائم مقام منطقه خاورمیانه و آفریقا و عضو هیات مدیره 
شرکت خودروسازی PSA، و جمعی از مدیران ارشد سیتروئن با حضور در ایران با 
مدیرعامل و مدیران ارشد گروه خودروسازی سایپا نشستی برگزار و در خصوص ادامه 
همکاری ها مذاکره کردند. در این نشست دو طرف بر ادامه همکاری با سرعت بیشتر 
در جهت راه اندازی خطوط تولید خودروهای مشترک و آغاز تولید سریع محصولات 
در سایپا کاشان تاکید کردند. به این ترتیب با حضور مدیران ارشد دو شرکت سیتروئن 
و سایپا، شرکت سایپا - سیتروئن در ایران به صورت رسمی ثبت و به صورت عملیاتی 
فعالیت خود را آغاز کرد. علاوه بر این تمام قراردادهای مورد نیاز جوینت ونچر بین دو 
شریک ایرانی و فرانسوی به امضا رسید و اعضای هیات مدیره شرکت سایپا - سیتروئن 
مشخص و معرفی شدند. قرارداد جوینت ونچر بین دو شرکت سایپا و سیتروئن در 
پسابرجام منعقد شد و روند همکاری از آن زمان آغاز و سرانجام با انجام مذاکرات 
متعدد، همکاری مجدد بین این دو شرکت از سر گرفته شد. خودروهای جدید 
گروه سایپا - سیتروئن سال آینده در خطوط تولید شرکت سایپا کاشان تولید و وارد 
بازارهای داخلی و بین المللی خواهد شد. شرکت فرانسوی سیتروئن پس از پیروزی 
انقلاب اسلامی ایران هیچگونه همکاری به صورت سایت تولیدی در ایران نداشت و 
برای اولین بار پس از 39 سال مجددا از طریق جوینت ونچر همکاری با سایپا را آغاز 

کرده است.

وزیر صنعت، معدن و تجارت معتقد است که وضعیت بخش 
صنعت کشور در دولت یازدهم با مدت زمانی قبل از آن در 

دولت قبل قابل مقایسه نیست.
محمدرضا نعمت زاده ، در مورد هجمه های وارده در روزهای 
نزدیک به انتخابات دوازدهمین دوره ریاست جمهوری در ارتباط 
با تعطیلی متعدد کارخانه ها و تکذیب این مورد از سوی وزارت 
صنعت، معدن و تجارت که به طور مثال می توان به کارخانه های 
داروگر و تراکتورسازی اشاره کرد، گفت: اگر یک واحد به خاطر 
انتخابات بخواهد تعطیل شود باید بدانید که این مساله واقعیت 
ندارد. کارخانه ها که نباید با انتخابات رابطه داشته باشند. من 
فکر می کنم یک عده را بسیج کرده اند تا بگردند و مشکلات 
کارخانه ها را پیدا کرده و پس از آن را در بوق و کرنا کنند و 
آن را تعطیل بنامند. آنچه که ما اعلام می کنیم براساس اعداد 
و ارقام و مستندات است.وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره 
به وضعیت کارخانه داروگر خاطر نشان کرد: باید قبول کنیم که 
داروگر یک کارخانه قدیمی است و به بخش خصوصی واگذار 
شده تا نوسازی را در دستور کار قرار دهد. این کارخانه در حال 
حاضر تولید می کند و حتی قبل از آن نیز کارخانه ارج را مطرح 
کردند. این کارخانه سال ها تعطیل بوده و در دولت قبل با این 
شرایط روبه رو بودیم. به هرحال صاحبان این کارخانه ها حاضر 
به سرمایه گذاری نشده اند و شرایط واحد نیز به گونه ای رقم 
خورده که با توجه به گرانی زمین تمایل به فروش پیدا کرده اند.

نعمت زاده افزود: در زمان ما چند جلسه با مسوولان ارج برگزار 
شد و دیدیم که خیلی تمایلی به واگذاری ندارند و حاضر نیستند 
با شرایط معقول این مساله را مدنظر قرار دهند. علاوه بر این 
باید به وضعیت کارخانه آزمایش اشاره کنیم. این کارخانه حدود 
10 سالی است که با تعطیلی روبه رو شده و خود بنده هفت الی 
هشت جلسه شرکت کردم و حتی به شیراز رفتم تا این مساله را 
حل کنم. در شرایط فعلی نیز تولید در آزمایش به صورت ناچیز 
آغاز شده، اما به آن میزان نیست که ما هدف گذاری کرده ایم. 
راه اندازی این کارخانه ها سرمایه گذاری بزرگ می خواهد. این 
کارخانه ها نیازمند نوسازی تجهیزات و سرمایه گذاری است و 
نمی توانند با همان وضعیت ابتدایی کار خود را ادامه دهند.وی 
در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر وضعیت تعطیلی واحدهای 
تولیدی و ارقام مختلفی که در این رابطه اعلام می شود، خاطر 
نشان کرد: در اواخر دولت دهم بخش صنعت با آشفتگی به 
دولت بعد تحویل داده شد. با بررسی هایی که در این رابطه انجام 
دادیم به اعدادی رسیدیم که آن را اعلام می کنیم حدود 12 
هزار و 500 واحد متوقف در شروع دولت یازدهم وجود داشته 
که برخی از آنها حدود هفت تا هشت سال با تعطیلی روبه رو 
بودند.وزیر صنعت، معدن و تجارت افزود: در دولت یازدهم تقریبا 
5100 واحد تولیدی طی چهار سال راه اندازی شده و حدود 

5000 واحد موجود نیز با تعطیلی طی مدت مذکور روبه رو 
شدند که دلایل آن را می توان وضعیت بازار، ناتوانی در صادرات 
محصولات و غیره دانست و اغلب آنها واحدهای کوچک بودند. 
واحدهای بزرگ نیز آنهایی بودند که مشکلات مالکیتی و مسائل 
مدیریتی روبه رو  و در این بین نیز برخی از آنها با مشکل صادرات 
مواجه بودند.نعمت زاده با اشاره به این که راه اندازی واحدهای 
تعطیل در دستور کار وزارتخانه قرار گرفته و با طرحی که از 
سال گذشته مدنظر قرار گرفت، حدود 1200 واحد تولیدی 
از این تعداد احیاء شده اند یادآور شد: این طرح همچنان ادامه 
دارد و راه اندازی واحدهای تعطیل در دستور کار است.وی با 
اعلام این که در سال گذشته 5400 طرح نیمه تمام تکمیل شده 
است، گفت: در سال 1394 نیز حدود 4000 طرح نیمه تمام 
تکمیل شد و در سال 1396 طبق برنامه ریزی های انجام شده 
که ستاد فرماندهی اقتصاد مقاومتی آن را ابلاغ کرده است 
تکمیل 6000 واحد در دستور کار است.وزیر صنعت، معدن 
و تجارت با بیان این که طی چهار سال گذشته حدود 12 هزار 
واحد تولیدی جدید راه اندازی شده است که 5400 مورد آن 
مربوط به سال گذشته است، اظهار کرد: حدود 7000 طرح 
توسعه ای جدید نیز که مربوط به واحدهای توسعه ای بود تکمیل 
و راه اندازی شدند و در مجموع می توان رقم اعلامی را 19 هزار 
واحد عنوان کرد.نعمت زاده با تاکید بر این که وضعیت در بخش 
صنعت در دولت یازدهم نسبت به گذشته قابل مقایسه نیست، 
بیان کرد: نباید تعطیلی کارخانه هایی که مربوط به قبل از این 
دولت بوده به پای دولت یازدهم نوشت و نمی توانیم وضعیت 

بخش صنعت در چهار سال گذشته را با قبل از آن مقایسه 
کنیم چرا که با وضعیت مطلوب تری روبه رو شده است.وزیر 
صنعت، معدن و تجارت در پاسخ به سوال دیگری مبنی بر 
این که وضعیت این وزارتخانه در ابتدای دولت یازدهم که به 
وی تحویل داده شد چگونه بود و اکنون که به پایان دوره زمانی 
چهار ساله خود در چه وضعیتی به سر می برد، اظهار کرد: وزارت 
صنعت، معدن و تجارت حداقل از سه وزارتخانه تشکیل شده و 
حتی اگر به گذشته بازگردیم می توانیم این وزارتخانه را مجموع 
چهار وزارتخانه بدانیم که شامل صنایع، صنایع سنگین، معادن 
و فلزات و بازرگانی است.نعمت زاده ادامه داد: قبل از اینکه حتی 
رای اعتماد بگیریم در مجلس بودیم و بنده برنامه خود را ارائه 
دادم که نزدیک به حوالی ظهر بود و از دفتر آقای جهانگیری 
با بنده تماس گرفتند و اعلام کردند ایشان جلسه ای را برای 
تامین کالاهای اساسی برگزار کرده اند و از غضنفری - وزیر سابق 
صنعت، معدن و تجارت - دعوت به عمل آمده و علاوه بر آن 
رئیس کل سابق بانک مرکزی و نیز وزیر سابق نفت نیز حضور 

دارند.
وی با اشاره به این که در آن زمان رئیس جمهوری دولت 
یازدهم و نیز معاون اول رئیس جمهوری انتخاب شده بودند، 
گفت: در آن زمان همچنان دولت رای اعتماد نگرفته بود و تنها 
برخی از وزراء در مجلس شورای اسلامی مطرح شده بودند. پس 
از بررسی هایی که انجام گرفت متوجه شدیم که موجودی گندم 
و کالاهای اساسی بسیار ناچیز است و در برخی از استان ها تنها 

برای یک الی دو هفته موجودی گندم وجود دارد.

وزیر صنعت، معدن و تجارت با بیان این که اولین اقدام را تامین 
کالاهای اساسی و به ویژه گندم قرار دادیم، افزود: قصد از این 
صحبت ها این است که بگویم زمانی وزارتخانه را تحویل گرفتیم 
که چنین شرایطی در شاخه بازرگانی وجود داشت. در شاخه 
صنعت البته در ابتدای امر متوجه نشدیم هرچند می دانستیم 
مشکلاتی وجود دارد اما با گذشت، زمان شدت مشکلات بیش 

از پیش نمایان شد.
نعمت زاده به مشکلات موجود در شاخه صنعت با آغاز دولت 
یازدهم اشاره کرد و گفت: در این بخش چند سالی رشد صنعت 
منفی بود و در زمینه  سرمایه گذاری حتی رشد حدود منفی 42 
درصدی داشتیم و عملا سرمایه گذاری در بخش صنعت وجود 
نداشت و علاوه بر این طرح های نیمه تمام بسیاری به دلیل 
تحریم وجود داشت و بسیاری از قراردادها نیمه تمام بود که در 
مجموع وضع نامطلوبی را رقم می زد. وی ادامه داد: در بخش 
خصوصی نیز با اعتراض هایی مواجه بودیم و واگذاری هایی 
صورت گرفته بود که با خود مشکلات عدیده ای همراه داشت. به 
طور مثال برای رد دیون واگذاری به یک سازمان صورت گرفته 
بود و مدت دو سال بود که سازمان مذکور برای تحویل گرفتن 
آن اقدام نکرده بود و شرکت مربوطه وضعیت معلقی داشت و نه 
معلوم بود دولتی و نه معلوم بود خصوصی است یا این که پس از 
قرار دادن برخی بخش ها در لیست واگذاری و چند بار برگزاری 
مزایده خریداری پیدا نشده و شرکت بلاتکلیف بود که موارد این 

چنینی بسیاری در آن زمان وجود داشت.
وزیر صنعت، معدن و تجارت با اشاره به وضعیت شرکت صدرا 
و یک مقطع زمانی چهار الی پنج هزار نفر کارمند در زمینه  
کشتی سازی در این شرکت مشغول به فعالیت بودند، بیان کرد: 
این شرکت در ابتدای دولت یازدهم تقریبا تعطیل و پروژه های 
آن به دلیل مقوله خصوصی سازی متوقف شده بودند. علاوه بر 
این کشتی سازی خلیج فارس وضعیت مشابهی داشت و پس از 
یک سال دوندگی در دولت یازدهم شرایط آن را پیش بردیم. 
همچنین لوله سازی اسفراین را داشتیم که در گذشته راه اندازی 
شده و دارای تولید بود که کلا در زمان آغاز به کار دولت یازدهم 
به دلیل خصوصی سازی با توقف روبه رو و به عنوان رد دیون 

واگذار و چند باری دست به دست شده بود.
نعمت زاده با اعلام این که هشت طرح فولادی وجود داشت که 
یک مورد آن در اواخر دولت دهم به بخش خصوصی واگذار شده 
بود، اظهار کرد: حتی در خصوص این یک مورد نیز مشکلاتی 
وجود داشت و بخش خصوصی با مراجعه به وزارتخانه اعلام کرد 
که این طرح به ما فروخته شده و پول آن را پرداخت کردیم 
اما سند، تجهیزات و موارد این چنینی آن را واگذار نکردند. 
علاوه بر این هفت پروژه دیگر با تعطیلی مواجه و به دلیل عدم 
اعتباربخشی دولت در آن زمان در شرایط توقف باقی مانده بود.

وزیر صنعت، معدن و تجارت:

وضعیت صنعت با گذشته قابل قیاس نیست

تقویت تولید و مهار تورم؛ دستاورد برجامی بازارآرام ارز 

مسکن اجتماعی دولت یازدهم؛ طرحی برای خانه دارشدن خانوارهای کم درآمد 

نازیلا مهدیانی

مهار تورم و تقویت تولید مهم ترین مزیت ایجاد ثبات قیمت ها 
در بازار ارز در طول مدیریت دولت یازدهم بود که این دستاورد 
خود حاصل اجرای برجام و احیای ذخایر ارزی کشورمان بوده 

است. 
در حالی که تثبیت قیمت ها و کنترل نرخ تورم در برخی از 
دوره ها به آرزوی دست نیافتنی دولت تبدیل شده بود، ستاد 
اقتصادی دولت یازدهم با اتخاذ سیاست های علمی، این آرزو 
را محقق کرد و به گواه آمارهای رسمی و تایید مردم، اقتصاد 
ایران 4 سال گذشته را بدون جهش و نوسان قیمت ها پشت 
سر گذاشت. به طور قطع، یکی از مهم ترین دستاوردهای دولت 
یازدهم در بخش اقتصادی، ایجاد ثبات نرخ ارز در طول 4 سال 
گذشته بوده؛ دستاوردی که ثبات قیمت ها و پیش بینی پذیری 
اقتصاد کشور را به همراه داشت. نرخ ارز در طول مدیریت دولت 
یازدهم در شرایطی ثابت ماند که این بازار در دولت گذشته رشد 

بیش از 300 درصدی را تجریه کرده بود. 
دولت نهم، اداره امور کشور را با دلار حدود 1000 تومان 
تحویل گرفت و پس از 8 سال زمانی که دولت را با دلار 3 هزار و 
580 تومانی تحویل داد البته در دولت دهم در مقاطعی دلار به 

4 هزار تومان هم رسید. 
در حالی که دولت قبل در بهترین شرایط درآمدی از لحاظ 
افزایش درآمدهای حاصل از فروش نفت قرار داشت اما عامل 
نوسانات ناگهانی نرخ ارز و در برابر آن کاهش ارز پول ملی 
کشورمان، بسیاری از شاخص های اقتصادی را که مهم ترین 
آن تولید بود را تحت تاثیر خود گذاشت. با ادامه روند افزایش 
نرخ ارز از سال 1390 و اوج گیری آن در نیمه دوم سال 1391، 
رفتارهای سفته بازانه در بازار ارز افزایش یافت و با هجوم تقاضا، 

کنترل این بازار از دست دولت خارج شد.

از سوی دیگر سرمایه گذاری در این دوران از بنگاه های 
تولیدی به سمت بنگاه های دلالی هدایت شد و همین غیر قابل 
پیش بینی بودن قیمت ها در اثر جهش قیمت ارز به ویژه نرخ 

دلار، ریسک سرمایه گذاری در صنایع افزایش یافت. 
این در شرایطی بود که اقتصاد ایران وارد دوره سرد رکود شده 
بود و رکود تورمی بی سابقه ای در فضای اقتصادی و کسب و 
کار کشورمان حاکم بود. بنابراین بازار واسطه گرانه ارز داغ شد 
و توجه سرمایه ها را به خود جلب کرد. در حالی که در این 
وضعیت توان صادرات به دلیل تضعیف صنایع تولیدی کاهش 
یافته بود، واردات هم برای فعالان بسیار گران تمام می شد. البته 
واقعی شدن نرخ ارز خواست تمام فعالان اقتصادی و دولت ها 
است اما افزایش نرخ ارز در بازه زمانی کوتاه تبعات منفی بسیار 
مخربی برای اقتصاد خواهد داشت. در سال 1391 نرخ ارز به 
سه نرخ رسید و علاوه بر نرخ دولتی، نرخ آزاد به دلیل سیاست 
های اشتباه مدیران اقتصادی، نرخ ارز مبادله ای هم متولد شد 
که همین سه نرخی شدن ارز بستر ایجاد رانت ها و ویژه خواری 

های قابل توجهی فراهم کرد. 
ادامه این روند باعث ایجاد تورم 40 درصدی در اقتصاد و منفی 
شدن نرخ رشد اقتصادی شد البته باید تاکید شود که تمام این 
اتفاقات ناخوشایند اقتصادی در شرایط رخ داد که قیمت نفت به 
چیزی بیش از 120 دلار در هر بشکه رسیده بود و آن روزها، 
دوران پرپولی کشورمان محسوب می شد. دولت یازدهم با تمام 
این مشکلات اقتصادی، اداره امور کشور را در دست گرفت و 
در حالی که برای نوسان نرخ ارز در دولت گذشته اعداد و ارقام 
بالای 300 درصد ثبت شده در طول چهار سال گذشته میانگین 
نوسانات نرخ ارز تنها 20 درصد بوده است. مدیران اقتصادی 
دولت یازدهم توانستند با ایجاد انضباط مالی، ثبات در اغلب 
بازارها از جمله بازار ارز را ایجاد کنند که این خود عامل افزایش 

تولید و کاهش ریسک سرمایه گذاری در کشورمان شد. 

  ** دو مزیت ویژه ثبات نرخ ارز برای اقتصاد کشور  
»کامران ندری«کارشناس اقتصادی در گفت وگو با پژوهشگر 
ایرنا با اشاره به تاثیرات ثبات نرخ ارز در طول 4 سال گذشته در 
اقتصاد کلان کشور، گفت: ثبات نرخ ارز از دو جهت در بهبود 
شاخص های اقتصادی ایران بسیار موثر بود. اول اینکه ثبات نرخ 
ارز باعث شد تا هزینه واردات برای فعالان قابل پیش بینی باشد 
و همین پیش بینی پذیری نگرانی بنگاه ها را از نوسانات نرخ 
واردات کاهش داد. وی تاکید بر اینکه این پیش بینی پذیر شدن 
بازارها در نهایت منجر به کاهش ریسک سرمایه گذاری در کشور 
شد، ادامه داد: مهم ترین مزیت ثبات نرخ ارز در بحث واردات، 
ثابت ماندن هزینه های وارادت مواد اولیه صنایع تولیدی بوده که 

تاثیر مستقیم تقویت تولید داشته است. 
ندری اظهار داشت: در سال های گذشته شاهد آن بودیم که 
به دلیل همین نوسانات شدید نرخ ارز و تغییرات ناگهانی هزینه 
های واردات مواد اولیه تعداد قابل توجهی از بنگاه های تولیدی 

در آستانه ورشکستگی قرار گرفتند. 
این کارشناس اقتصادی با اشاره به دومین مزیت قابل توجه 
ثبات نرخ ارز در اقتصاد کشور، گفت: واقعیت این است که در 
کشورمان لنگر انتظارات تورمی، نرخ ارز است اما با ثبات نرخ ارز 
در 4 سال گذشته انتظارات تورمی مردم حفظ شد. این در حالی 
است که ممکن بود با نوسانات نرخ ارز، لنگر این انتظارات کشیده 

شود و انتظارات اوج بگیرند و منجر به افزایش تورم شود. 
وی ادامه داد: دولت یازدهم در ثبات نرخ ارز و ثبات تغییرات 
نرخ ارز به این معنا که تغییرات نرخ ارز در مدت زمان مشخص 
پیش بینی و برنامه ریزی شده باشد، موفق عمل کرد و توانست 
از این طرق اول تولید را تقوفیت کند و دوم اینکه جلوی رشد نرخ 
تورم را بگیرد. ندری با اشاره به مدیریت بازار در دوره نوسانات نرخ 
ارز در بازه زمانی بین آذر تا بهمن ماه سال گذشته اظهار داشت: 
در سال گذشته شاهد این بودیم که دولت توانست در با اقدامات 

سریع بازار ارز را در دوره نوسانات قیمتی کنترل کند که به طور 
قطع کنترل بازار ارز در این شرایط را مدیون اجرای برجام بود. 
این کارشناس اقتصادی ادامه داد: در دو سال پایانی دولت دهم 
بازار ارز با نوسانات قیمتی بسیار شدیدی مواجه شد. اما به دلیل 
وجود تحریم های بانکی نتوانست با استفاده از ذخایر ارزی بازار را 
مدیریت و کنترل کند. چرا که ذخایر ارزی ایران از محل فروش 
نفت در کشورهای خارجی بلوکه شده بود و امکان انتقال این 
ذخایر به کشور نبود. ندری افزود: در دولت قبل زمانی که نرخ ارز 
دربازار به صورت ناگهانی تا سه برابر افزایش یافت، ذخایر ارزی 
وجود نداشت که دولت بتواند از طریق آن شوک وارد شده را از 
بین ببرد و بازار ارز را تنظیم کند اما در این دولت با اجرای برجام 
و آزادسازی پول های بلوکه شده دولت توانست در مدت زماتن 
کوتاهی التهابات سفته بازانه بازار ارز را از بین ببرد و اجازه افزایش 
تورم به دلیل افزایش نرخ ارز را نداد. وی تاکید کرد: اثرات برجامی 
در این مواقع مانند ضربه گیر در بازارها عمل کردند و آثار منفی 

رفتارهای هیجانی در اقتصاد را به خوبی دفع کردند.
  **کمین بازگشت بازارهای ناآرام به اقتصاد ایران 

 هر چند که پیش بینی پذیر شدن بازارها ناشی از ثبات 
قیمت ها به ویژه قیمت ارز توانست بستری برای کاهش ریسک 
سرمایه گذاری در کشورمان ایجاد کند. همچنین عاملی باشد 
برای تقویت بنگاه های تولیدی اما هنوز خطر بازگشت نوسانات 
و جهش یکباره قیمت ها و بی انضباطی مالی در اقتصاد کلان 
کشور وجود دارد. در حالی که بی شک مهم ترین عامل ایجاد 
این آرامش اقتصادی در فضای کسب و کار، اجرای برجام و 
تاثیرگذاری آن در ایجاد انضباط پولی و مالی کشورمان بوده، 
برخی از نامزدهای دوازهمین دوره انتخابات ریاست جمهوری 
تمایلی به اجرای برجام از خود نشان نمی دهند و ورود این افراد 
به عرصه تصمیم گیری های کلان می تواند تهدیدی برای آینده 

اقتصاد ایران باشد. 

دولت یازدهم از زمان آغاز به کار بدنبال تصویب و اجرای طرح 
مسکن اجتماعی برای خانوارهای کم درآمد بود و این طرح با تصویب 

و ابلاغ آن در اوایل اسفندماه سال گذشته وارد مرحله اجرا شد. 
براساس جزئیات ابلاغ شده طرح مسکن اجتماعی توسط »اسحاق 
جهانگیری« معاون اول رئیس جمهوری، در صورت وجود متقاضیان از 
گروه های کم درآمد برای خرید واحدهای مسکن مهر بدون متقاضی، 
به ازای هر واحد مسکونی هفتاد میلیون )70.000.000( ریال کمک 

بلاعوض پرداخت می شود.
همچنین به اشخاص حقیقی و حقوقی دارای زمین که تمایل به 
ساخت واحدهای مسکونی استیجاری با نرخ های اجاره ترجیحی و در 
قالب توافق با بنیاد مسکن داشته باشند، به ازای هر واحد استیجاری تا 
دو برابر سقف تسهیلات جزء )1( بند )الف( این تصویب نامه تسهیلات 
اعطا می شود. براساس این مصوبه، وزارت راه و شهرسازی موظف است 
نسبت به تأمین زمین در محدوده شهرها )دارای تأسیسات زیربنایی 
آب، برق و گاز( یا شهرهای جدید برای ساخت واحد استیجاری از 
طریق واگذاری به سازندگانی که تمایل به ساخت مسکن ملکی – 
استیجاری با رعایت حداقل چهل درصد )0.40( اجاره ای دارند، اقدام 
کند. کمک هزینه اجاره خانوارهای کم درآمد ماهانه به ترتیب تا دو 
میلیون )2.000.00( ریال برای شهرهای زیر )500( هزار نفر و تا 
چهار میلیون )4.000.000( ریال )با افزایش سالانه )10 درصد( برای 

شهرهای بالای )500( هزار نفر تعیین می شود.
وام قرض الحسنه ودیعه مسکن برای حمایت از خانوارهایی که 
توان بازپرداخت اقساط را دارند به ازای هر واحد هفتاد و پنج میلیون 

)75.000.000( ریال با بازپرداخت )60( ماهه تعیین می شود.
براساس این مصوبه وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی موظف است 
با همکاری کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان بهزیستی کشور، 
بنیاد و شهرداری ها نسبت به اولویت بندی و شناسایی گروه های هدف 

اقدام کند.
همچنین در معرفی متقاضیان لحاظ شرایط زیر الزامی است:

الف – افراد سرپرست خانوارهای کم درآمد که خود و افراد تحت 
تکفل آنان از تاریخ یکم فروردین ماه 1390 بدون واحد مسکونی با 
دوام یا وام مسکن بوده و از تاریخ بیست و دوم بهمن ماه 1357 هیچ 
یک از امکانات دولتی یا امکانات نهادهای عمومی غیردولتی مربوط به 
تأمین مسکن شامل زمین، واحد مسکونی یا تسهیلات یارانه ای خرید 

یا ساخت واحد مسکونی استفاده نکرده باشند. 
ب - متقاضیان باید دارای حداقل پنج سال سابقه سکونت در شهر 

مورد تقاضا باشند.
مسکن  طرح  درباره  وشهرسازی  راه  وزیر  آخوندی«  عباس   «
اجتماعی و علت نامگذاری آن می گوید: اولویت مسکن اجتماعی، با 
افراد سرپرست خانوارهای کم  درآمد است. به این دلیل به این طرح 

»مسکن اجتماعی« می گوییم که این مسکن اصلًا اقتصادی نیست، 
خانه  سازی در مدل مسکن اقتصادی یعنی باید مسکن بسازید و 
بازگشت سرمایه صورت پذیرد، اما ما در این طرح به دنبال مسکن 
اجتماعی و حمایتی هستیم. وی درباره شرایط این طرح می گوید: 
به گروه های کم درآمدی برخورد می کنیم که اصلًا در قالب مدل 
اقتصادی امکان تأمین سرپناه ندارند، لذا این افراد می توانند از حمایت 
های مسکن احتماعی برخوردار شوند. آخوندی در باره متولی تأمین 
مسکن اجتماعی و حمایتی نیز گفت: نهادهای حمایتی و نهادهایی که 
سیاست اجتماعی را دنبال می کنند باید متولی شوند و این بخشی از 
سیاست های اجتماعی دولت است که نهادهایی چون کمیته امداد، 

سازمان بهزیستی و بنیاد مسکن آن را دنبال می کنند.
»حامد مظاهریان« معاون مسکن و ساختمان وزیر راه و شهرسازی 
نیز در گفت و گو با ایرنا می گوید: وظیفه اصلی دولت در طرح مسکن 
اجتماعی، تامین مسکن مورد نیاز دو دهک پایین جامعه است و قرار 
است در این طرح سالیانه 100 هزار واحد مسکونی برای قشر آسیب 
پذیر حامعه ایجاد شود. وی با بیان اینکه در این طرح با حمایت دولت 
4 دهک بعدی جامعه صاحب خانه می شوند، گفت: در این زمینه 4 
گروه جامعه از جمله خانه اولی ها که مسکن ندارند با استفاده از رژیم 
پس انداز صاحب خانه می شوند. معاون وزیر راه و شهرسازی می 
افزاید: تا اواسط اردیبهشت ماه بیش از 165 هزار نفر در صندوق پس 
انداز خانه یکم سپرده گذاری کرده اند تا با استفاده از تسهیلات بانک 

مسکن با سود 8 و 9.5 درصد صاحب خانه شوند.
به گفته مظاهریان، در 30 سال گذشته مبنای سیاست های مسکن 
در ایران ساخت مسکن توسط مردم بود و در این مدت متوسط 
سرمایه گذاری های دولت در این بخش بین 3 تا 5 درصد بوده است.

وی در ادامه می افزاید، با اتمام پروژه مسکن مهر، طرح مسکن 
اجتماعی و حمایتی در کشور آغاز می شود و در پنج سال آینده دولت 
در نظر دارد 500 هزار مسکن برای اقشار کم درآمد در کشور احداث 
کند. براساس مصوبه هیات وزیران، بنیاد مسکن متولی اجرای این 
طرح است و باید تلاش کند با شناسایی افراد کم درآمد بدون مسکن 
در کشور، زمینه اجرایی شدن طرح مسکن اجتماعی را در کشور عملی 
کند. »علیرضا تابش« رئیس بنیاد مسکن انقلاب اسلامی می گوید در 
طرح مسکن اجتماعی و مسکن حمایتی قرار است سالیانه 100هزار 
واحد مسکن در کشور آماده شود و به همین منظور مکاتبات لازم برای 
تامین اعتبار مورد نیاز برای پرداخت تسهیلات بانکی این طرح به بانک 

مرکزی و سازمان برنامه و بودجه انجام شده است.
وی با بیان اینکه برای اجرایی شدن این طرح قرار است 24 میلیارد و 
375 هزار ریال تسهیلات بانکی و یک میلیارد و 670 هزار ریال اعتبار 
بلاعوض از طرف دولت یازدهم اختصاص یابد، گفت: به محض تامین 
اعتبارات مورد نیاز کار بنیاد مسکن در این طرح آغاز می شود که 

ساخت تعداد 10 هزار مسکن حمایتی، خرید 20 هزار مسکن حمایتی 
و کمک بلاعوض برای خرید 5 هزار واحد مسکن فاقد متقاضی از مهم 
ترین اولویت های این طرح است. طرح مسکن احتماعی در 31 استان 
کشور به مورد اجرا گذاشته می شود و سهمیه هریک از استان های 
به تفکیک مشخص شده تا با همکاری تمام دستگاه های اجرایی از 
جمله وزارت راه وشهرسازی، وزارت تعاون، کار و امور اجتماعی، بانک 
های عامل، بهزیستی کمیته امداد و بنیاد مسکن سالیانه 100 هزار 
واحد مسکن برای اقشار کم درآمد بدون مسکن آماده شود. »جواد 
حق شناس« معاون مسکن  شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی  نیز 
پیش از این درباره طرح مسکن اجتماعی گفته است: بیش از 570 
هزار واحد مسکن حمایتی برای اقشار کم  درآمد جامعه در طول اجرای 

برنامه ششم توسعه در کشور ساخته می شود.
وی با تشریح وظیفه تامین مسکن اقشار کم درآمد که دولت آن 
را به بنیاد مسکن انقلاب  اسلامی تفویض کرده است، گفت: برنامه 
تامین مسکن اقشار کم درآمد در دو قالب مسکن  اجتماعی و مسکن  
حمایتی به پیشنهاد وزارت راه و شهرسازی، وزارت تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی و بانک مرکزی تهیه شده و مسئولیت اجرای آن نیز به عهده 
بنیاد مسکن انقلاب اسلامی است. معاون مسکن  شهری بنیاد مسکن 
انقلاب  اسلامی یادآور شد: مسکن  اجتماعی در دو ساختار مسکن 
استیجاری و پرداخت کمک اجاره و وام قرض الحسنه پیش بینی و 
طرح آن نیز آماده شده است. حق شناس افزود: در بخش مسکن 
اجتماعی، ساخت واحدهای استیجاری به همت دستگاه هایی همچون 
کمیته امداد امام خمینی)ره(، سازمان بهزیستی، خیرین مسکن  ساز 
که خانوارهایی را تحت  پوشش دارند، انجام می شود. به گفته این مقام 
مسئول، نهادهای دیگر و بخش خصوصی که علاقه مند همکاری در 
زمینه مسکن حمایتی هستند، می توانند در ساخت مسکن استیجاری 
همکاری کنند. حق شناس با یادآوری اینکه در بحث مسکن اجتماعی 
تامین زمین با وزارت راه و شهرسازی است، گفت: سرمایه گذاران و 
متقاضیانی که مبالغ قابل  توجهی برای ساخت مسکن استیجاری در 
اختیار دارند می توانند از طریق تسهیلاتی که در این لایحه پیش بینی 

شده است، برای تامین بخشی از نیاز مالی اجرای طرح اقدام کنند.
وی اظهار داشت: متقاضیان ساخت مسکن حمایتی می توانند 
با انعقاد تفاهم نامه ای که به مدت 10 سال بین آنها و بنیاد مسکن 
انقلاب اسلامی امضا می شود، واحدهای مسکونی را تحت نظارت بنیاد 
بسازند و بخشی از آنها را در اختیار خانوارهایی که توسط کمیته امداد 
امام خمینی، سازمان بهزیستی و سایر گزینش ها شناسایی شده اند، 
قرار دهند. وی درباره میزان تسهیلاتی که برای ساخت مسکن های 
استیجاری پیش بینی شده است، گفت: این تسهیلات برای بافت های 
فرسوده طبق مصوبه های مربوط به آن، در شهرهای مختلف اعمال 
می شود. حق شناس ادامه داد: سقف این تسهیلات در شهرهای 

تومان(، در شهرهای  میلیون   40( ریال  میلیون  تا 400  کوچک 
میانی600 میلیون ریال )60 میلیون تومان( و در شهرهای بزرگ 
و کلانشهرها 800 میلیون ریال )80 میلیون تسهیلات( پیش بینی 

شده است.
این مقام  مسئول در بنیاد مسکن انقلاب  اسلامی، ادامه داد: براساس 
برنامه ریزی های انجام شده، دولت زمین مناسب را در اختیار بخش 
خصوصی یا سازمان هایی که علاقه مند به مشارکت در این بخش 
هستند، قرار می دهد. وی ادامه داد: بخش خصوصی مکلف است تا 
60 درصد واحدهای مسکونی ساخته شده در این روش را به صورت 
ملکی به فروش برساند و 40 درصد باقی مانده را که در تفاهم نامه با 
بنیاد مسکن نیز بر آن تاکید شده است در اختیار خانوارهای کم درآمد 
قرار دهد. حق شناس افزود: برای ایجاد تنوع به اجرای طرح تامین 
مسکن اقشار کم درآمد، پیش بینی شده است تا بنیاد مسکن، بخشی 
از کمک اجاره را در شهرهای کوچک برای هر خانوار کم بضاعت تا 
2 میلیون ریال )200 هزار تومان( و در شهرهای بزرگ تا 4 میلیون 
ریال )تا400 هزار تومان( تامین کند و در مواردی که رهن مرسوم 
است، بنیاد مسکن تا مبلغ 70 میلیون ریال)هفت میلیون تومان( وام 
قرض الحسنه در اختیار هر خانوار کم  بضاعت که پیشتر شناسایی شده 
اند، قرار می دهد. معاون مسکن شهری بنیاد مسکن انقلاب اسلامی 
همچنین بخش دیگر تامین مسکن اقشار کم درآمد را تامین مسکن 
ملکی عنوان کرد و افزود: در بخش مسکن ملکی، افرادی که تا حدی 
از توان مالی برخوردار هستند می توانند از تسهیلاتی که چارچوب های 
آن مشخص است، استفاده کرده و علاوه بر آن از حمایت های فنی 

بنیاد بهره مند شده و ملک خود را بسازند و از آن استفاده کنند.
مسکونی  واحد  هزار  ساخت 70  امسال  اینکه  به  اشاره  با  وی 
اقشارکم درآمد بر اساس برنامه پیش بینی شده در دستور کار است، 
گفت: اجرای 70 هزار واحد مسکونی در بسته های مختلف، مستلزم 
این است که بانک  مرکزی، بانک های عامل را مشخص کرده و سازمان 
برنامه و بودجه نیز کمک  یارانه ای آن را در بودجه های سنواتی تعیین 
کند و تخصیص دهد. بر اساس طرح مسکن اجتماعی سالیانه ساخت 
100 هزار واحد مسکونی در نظر گرفته شده است و قرار است دولت 
در پایان برنامه ششم توسعه بیش از 570 هزار واحد مسکونی را برای 
نیازمندان بدون مسکن در کشور بسازد. نمایندگان مجلس شورای 
اسلامی در جریان بررسی لایحه برنامه ششم توسعه، دولت را موظف 
کردند به منظور کاهش آسیب پذیری سکونتگاه های روستایی )با 
هدف بهسازی و نوسازی مسکن روستایی( و همچنین تامین مسکن 
برای اقشار کم درآمد شهری )در شهرهای کوچک( منابع مالی و 
تسهیلات ارزان قیمت و زمین مورد نیاز را در قالب بودجه سنواتی 
تامین کند تا بخشی از اقشار آسیب پذیر جامعه به تدریج صاحب 

خانه شوند.

آگهی فقدان سند مالکیت
آقای حمید حیدری به وکالت از آقای محمد جعفری فرزند اسماعیل با ارائه 
یک برگ استشهاد شهود مصدق اعلام داشته که سند مالکیت ششدانگ پلاک 
33/319/1308 اصلی واقع در بخش پنج حوزه ثبتی کهک به شماره سریال های 
547705 و 547706 سری د/94 در صفحهات 388 و 391 دفتر 116 ذیل ثبت 
های شماره 3235 و 3236 بنام آقای اسماعیل جعفری فرزند حسن و خانم مرحمت 
ملاحسینی فرزند رمضان ثبت و سند مالکیت آن صادر و تسلیم شده است سپس 
تمامی ششدانگ مورد ثبت بموجب سند قطعی شماره 1393/03/17-81774 
دفترخانه اسناد رسمی شماره 14 قم به آقای محمد جعفری فرزند اسماعیل انتقال 
قطعی گردیده است که آقای حمید حیدری به وکالت از طرف آقای محمد جعفری 
نامه وارده 139621730004000062 -1396/02/06 اعلام نموده سند  طبق 
مالکیت فوق الذکر به علت جابجائی مفقود گردیده است و تقاضای صدور سند 
مالکیت المثنی را نموده لذا مراتب باستناد تبصره یک ماده 120 - آئین نامه قانون 
ثبت در یک نوبت به تاریخ ذیل آگهی می گردد تا چنانچه کسی مدعی وجود سند 
مالکیت نزد خود و یا انجام معامله باشند مراتب را همراه با مدارک خود پس از انتشار 
آگهی ظرف مدت ده روز کتبا "باین اداره اعلام و ارسال و رسید اخذ نمایند تا مورد 
رسیدگی قرار گیرد بدیهی است پس از انقضای مهلت مقرر نسبت به صدور سند 

مالکیت المثنی برابر مقررات اقدام خواهد شد.)م الف 1336(
رئیس اداره ثبت اسناد و املاک کهک-عبدالهی
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با نظرسنجی از میان هواداران باشگاه هلندی

گوچی بهترین بازیکن هیرنفین شد
باشگاه هلندی در نظرسنجی از میان هواداران بار دیگر اقدام به معرفی بهترین 

بازیکن سال خود کرد که این بار این عنوان ارزشمند به مهاجم ایرانی رسید.
هیرنفین که با وجود فراز و نشیب های فراوان در نیم فصل دوم توانست مجوز حضور 
در پلی آف یورولیگ را دریافت کند این موفقیت را مرهون گلزنی های مهاجم ایرانی 
خود بود چون رضا قوچان نژاد با 19 گل زده عنوان سومین گلزن برتر فصل را به خود 
اختصاص داد. موفقیتی که از چشم طرفداران این باشگاه دور نماند و آنها با اختلاف 
رای به انتخاب او به عنوان مرد سال باشگاه دادند. رضا قوچان نژاد تابستان 2016 
میلادی پس از چند سال به تیم هیرنفین بازگشت. تیمی که در آن دوران حرفه ای 
فوتبالش را آغاز کرد. ستاره ایرانی در این فصل 19 گل به ثمر رساند و 28درصد 
آرای هواداران را برای رسیدن به عنوان بهترین بازیکن سال تیم هیرنوین کسب کرد. 
این عنوان در فصل قبل به اروین مولدر، دروازه بان 28 ساله رسیده بود که فصل بعد 
شاید در این تیم حضور نداشته باشد اما قوچان نژاد در هیرنوین می ماند. به این ترتیب 
گوچی برای اولین بار توانست نامش را به عنوان مرد سال باشگاه هیرنفین در تاریخ به 
ثبت رسانده و محبوبیتی دو چندان در بین هواداران پیدا کند. مهاجمی که هنوز یک 
فصل دیگر با این باشگاه قرارداد دارد و بنا به اعلام رسانه های هلندی در آستانه تمدید 

قرارداد خود با هیرنفین قرار گرفته است.

زمان دیدارهای استقلال و پرسپولیس در لیگ 
قهرمانان مشخص شد

 زمان دیدارهای استقلال و پرسپولیس مقابل حریفانشان در مرحله یک هشتم 
نهایی لیگ قهرمانان آسیا مشخص شد.

مرحله یک هشتم نهایی لیگ قهرمانان آسیا از اول خردادماه امسال با برگزاری 
رقابت ها در منطقه غرب آسیا آغاز می شود.

بر همین اساس زمان دیدارهای استقلال و پرسپولیس مقابل حریفانشان در مرحله 
یک هشتم نهایی این رقابت ها به شرح زیر مشخص شد:

اول خرداد:
استقلال - العین امارات )ساعت 20:45 - ورزشگاه آزادی(

دوم خرداد:
پرسپولیس - لخویا قطر )ساعت 19:30 - ورزشگاه آزادی(

همچنین استقلال خوزستان از ساعت 20 روز دوم خرداد در مسقط عمان از الهلال 
میزبانی می کند.

پیشنهاد یک تیم آلمانی به سروش رفیعی
 هافبک تیم فوتبال پرسپولیس از یک تیم آلمانی پیشنهاد دریافت کرده است. 

سروش رفیعی که به زودی قراردادش با پرسپولیس به پایان می رسد از تیم هایدنهیم 
آلمان پیشنهاد دارد. این تیم در رقابت های بوندس لیگای دو آلمان حضور دارد.

قرارداد رفیعی بعد از بازی رفت پرسپولیس و لخویا با پرسپولیس به پایان می رسد و 
از این رو به عنوان بازیکن آزاد مشکلی برای لژیونر شدن نخواهد داشت.

توافق اولیه استقلال و»باهیا«

مقدمات تمدید قرارداد رابسون فراهم شد
رابسون جانواریو مدافع برزیلی تیم استقلال که به صورت قرضی در این تیم بازی 

می کرد، در آستانه تمدید قرارداد به صورت قطعی با آبی پوشان است.
رابسون جانواریو مدافع برزیلی تیم استقلال که در این فصل یکی از بازیکنان ثابت 
این تیم بود و بازی های خوبی را در دفاع میانی آبی پوشان به نمایش گذاشت، در 

آستانه تمدید قراردادش با این تیم به صورت قطعی است.
مذاکرات اولیه بین باشگاه استقلال و باشگاه »باهیا« صورت گرفته و توافقات اولیه 
نیز در راستای تمدید قرارداد رابسون بین دو باشگاه صورت گرفته است. با توجه به 
ابراز تمایل رابسون برای ادامه فعالیت ورزشی در باشگاه استقلال و موافقت اولیه باشگاه 
باهیا، می توان گفت این بازیکن به احتمال زیاد قراردادش را با آبی پوشان تهران برای 

یک یا دو فصل دیگر تمدید می کند.

سرمربی جدید گسترش فولاد فردا به تبریز می رود

 لوکا در پایان هفته لیست می دهد
سرمربی جدید تیم فوتبال گسترش فولاد تبریز روز )سه شنبه( به تبریز خواهد 

رفت.
لوکا بوناچیچ که هفته گذشته در تهران با عقد قراردادی به عنوان سرمربی تیم 

گسترش فولاد انتخاب شد، روز )سه شنبه( به تبریز می رود.
لوکا بوناچیچ قرار است پس از حضور در تبریز در باشگاه گسترش فولاد حاضر و 
رسماً به عنوان سرمربی جدید به اعضای این باشگاه معرفی شود. بازدید از ورزشگاه 
اختصاصی گسترش فولاد و امکانات مجموعه بنیان دیزل، دیگر برنامه لوکا در روز اول 

حضورش در تبریز است.
سرمربی جدید تیم گسترش فولاد در پایان هفته جاری نیز لیست بازیکنان جدید 

و مازاد خود را به مسئولان باشگاه خواهد داد.

ورزشی

 مذاکره با عبدا.. زاده و آقایی توافق با پورقاز

یورش شبانه سپاهان به بازار نقل و انتقالات 
باشگاه اصفهانی در فاصله چند ساعت از امضای رسمی قرارداد با مربی کروات یورش 

همه جانبه ای به بازار تابستانی فوتبال ایران آورد تا تیمی رویایی تشکیل دهد.
سپاهان اصفهان روز شلوغی را پشت سر گذاشت تا جایی که در گام اول قرارداد زلاتکو 
کرانچار به صورت رسمی امضا شد تا این مربی کروات برای دو سال سکاندار تیم محبوب 
نصف جهان شود. اتفاقی که باعث شد تا لیست نهایی خریدهای مد نظر این مربی در 

اختیار باشگاه قرار گرفته و آنها به صورت رسمی وارد بازار تابستانی شود.
پیرو همین اتفاق سپاهانی ها بدون درنگ وارد بازار شدند و در گام اول با سه بازیکن 
مذاکرات مفصلی انجام داده و به نتایج خوبی هم دست یافتند. اولین بازیکن عزت ا... 
پورقاز بود، مدافعی ملی پوش که در فصل گذشته یکی از مارکوپولوهای فوتبال ایران لقب 
گرفت چون در ابتدا برای استقلال خوزستان توپ زد؛ سپس برای سایپا و در نهایت هم 
به عنوان بازیکن آزاد مد نظر سپاهانی ها قرار گرفت تا جانشین خلیل زاده شود. مذاکرات 
اولیه با این بازیکن تقریبا نهایی شد تا جایی که هیچ بعید نیست او خرید اول سپاهان 
در لیگ هفدهم لقب بگیرد. دو گزینه دیگر سعید آقایی مدافع چپ تراکتورسازی و 
علی عبدا... زاده مدافع صنعت نفت بودند که با آنها نیز سپاهانی ها وارد مذاکره شدند و 
به توافقاتی دست یافتند. البته علی عبدا... زاده با آبادانی ها نیز مذاکرات جدی داشته و 
حضور این بازیکن جوان و آینده دار در نصف جهان کمی سخت به نظر می رسد. درست 
مثل سعید آقایی که هم تراکتور به دنبال تمدید قرارداد با او است هم یکی از گزینه های 

جدی پرسپولیسی ها در تابستان پیش رو قلمداد می شود.
انتظار می رود طی روزهای آتی چند بازیکن دیگر هم به این تیم اضافه شوند. یک 
بازیکن خارجی، یک بازیکن برای جایگزینی فرید کریمی و یک مهاجم با سابقه ملی 
نفراتی هستند که مدیران سپاهان در حال انجام مذاکره با آنها هستند و طی روزهای آتی 

خبرهای در این خصوص شنیده خواهد شد.

مدافع عراقی از چنگ پرسپولیس پرید

باشگاه المرخیه: با سعد ناطق توافق کردیم 
سایت رسمی باشگاه تازه صعود کرده قطری به لیگ ستارگان از توافق نهایی با مدافع 

عراقی مد نظر پرسپولیس ایران خبر داد.
باشگاه المرخیه که برای اولین بار طعم صعود به لیگ ستارگان قطر را می چشد با 
صرف هزینه های کلان قصد دارد تیمی پرستاره ببندد که در اولین گام مسئولان این 
باشگاه مدافع ملی پوش و آینده دار عراق را از نیروی هوایی جذب کردند. بازیکنی که 
مدت ها در صدر فهرست خریدهای برانکو ایوانکویچ و پرسپولیس قرار داشت. بنا به اعلام 
رسمی سایت المرخیه سعد ناطق مدافع 23 ساله و عراقی طی توافقی دو طرفه با باشگاه 
نیروی هوایی هفته آینده برای امضای قرارداد با این باشگاه قطری راهی دوحه خواهد 
شد. در خبر سایت باشگاه آمده است:» در اولین گام برای تقویت ساختار تدافعی با سعد 
ناطق مدافع عراقی نیروی هوایی این کشور به توافق رسیدیم. بازیکنی که برای آمدن 
به المرخیه به پیشنهاد پرسپولیس ایران پاسخ منفی داد«. به این ترتیب مدافع عراقی 
ها که برانکو روی او نظر مثبت داشت به راحتی از چنگ پرسپولیسی ها پرید تا رفته 
رفته ادعای رسانه های قطری مبنی بر اضافه شده حسین رحیمه مدافع 31 ساله باشگاه 

الوکره به پرسپولیس درست از آب دربیاید.

چند پیشنهاد برای مهاجم پرسپولیس

طارمی تابستان ترانسفر می شود؟
مهاجم پرسپولیس با چند پیشنهاد خارجی مواجه شده و انتقال او به خارج از کشور 

محتمل است.
درخشش مهدی طارمی در فصل گذشته و همچنین لیگ قهرمانان آسیا باعث شده 
چند تیم قطری، چینی و اروپایی خواهان به خدمت گرفتن او شوند. اگرچه طارمی فصل 
گذشته یک انتقال ناموفق به تیم ریزه اسپور داشت اما این دلیل نمی شود او علاقه ای به 
ترانسفر شدن نداشته باشد و امکان اینکه بازی برگشت پرسپولیس با لخویا آخرین بازی 
طارمی با پیراهن پرسپولیس باشد زیاد است. طارمی بدش نمی آید قبل از جام جهانی 
لژیونر شود و از این رو در حال بررسی پیشنهادات رسیده است تا به بهترین آنها پاسخ 
مثبت دهد. البته با توجه به اینکه از قرارداد طارمی به باشگاه پرسپولیس یک فصل دیگر 
باقی مانده او از باشگاه های خواهان خود خواسته پیشنهادات رسمی خود را به باشگاه 
پرسپولیس ارسال کنند. مذاکرات جدی طارمی با باشگاه پرسپولیس جهت ترانسفر 

شدنش بعد از بازی برگشت سرخپوشان با لخویای قطر )9 خرداد( اتفاق خواهد افتاد.

وضعیت صبا پس از انتخابات مشخص می شود

کشوری فرد: قرار نیست صبا منحل شود
مدیرعامل باشگاه صبای قم گفت: وضعیت باشگاه پس از انتخابات روز جمعه مشخص 

می شود.
محمدرضا کشوری فرد درباره وضعیت فعالیت صبای قم برای فصل آینده و حضور 
در لیگ دسته اول اظهار داشت: وضعیت باشگاه پس از انتخابات روز جمعه مشخص 
می شود. هنوز چیزی معلوم نشده، اما قرار نیست باشگاه منحل شود. وی در مورد شکایت 
باشگاه صبا به کمیته انضباطی و اخلاق مبنی بر اینکه چرا جام قهرمانی پرسپولیس 
در هفته پایانی اهدا نشده است، گفت: شکایت کرده ایم، اما هنوز پاسخی داده نشده 
است. کشوری فرد در واکنش به اظهارات اشکان خورشیدی داور دیدار صبا - استقلال 
خوزستان که گفته بود صبا در فصل گذشته 15 بار از داوری سود برده است، گفت: برای 
خورشیدی متأسفم. در جلسه ای که با حضور حسن کامرانی فر رئیس دپارتمان داوری 
و علیرضا اسدی دبیرکل فدراسیون برگزار شد، کامرانی فر گفت که صبا در دور رفت از 
داوری ها متضرر شده است.   مدیرعامل باشگاه صبا خاطرنشان کرد: خورشیدی با این 
صحبت ها فرار رو به جلو کرده و چاره ای ندارد این گونه صحبت کند. خورشیدی درست 

می گوید و او می ماند و وجدان خودش.

احتمال بازگشت محسن بنگر به تراکتورسازی
احتمال دارد محسن بنگر در لیگ هفدهم بار دیگر پیراهن تراکتورسازی را برتن کند.

 محسن بنگر بعد از جدایی از پرسپولیس در لیگ شانزدهم پیراهن تراکتورسازی را 
برتن کرد. بنگر در اوایل فصل مصدومیت های متوالی نصیبش شد تا نتواند بازی های 
زیادی برای تراکتور انجام دهد اما در نیم فصل به بهبودی کامل رسید و برای تیمش 
به میدان رفت. هنوز چند هفته از بهبودی بنگر نگذشته بود که در رختکن تیم بعد از 
شکست مقابل پرسپولیس او با امیر قلعه نویی سرمربی پیشین تراکتور وارد درگیری و 
در نهایت از تیم کنار گذاشته شد. بنگر و قلعه نویی تا پایان فصل با هم چالش های 
رسانه ای داشتند اما در نهایت هم اتفاقی نیفتاد و بنگر بدون آنکه بازی زیادی برای 
تراکتورسازی انجام دهد، قراردادش با این تیم به پایان رسید. حالا اما با جدایی قلعه نویی 
از تراکتورسازی و محرومیت تیم از جذب بازیکن جدید مسئولان باشگاه قصد دارند بنگر 
را به تیم برگردانند و قراردادش را تمدید کنند. این تصمیم البته هنوز به صورت جدی 
اتخاذ نشده اما احتمال اینکه مسئولان تراکتور با بنگر برای تمدید قرارداد خود در لیگ 

هفدهم وارد مذاکره شوند، وجود دارد.

جواد نکونام به گزینه های هدایت تراکتور اضافه شد

کاپیتان سابق تیم ملی در راه تبریز
کاپیتان سابق تیم ملی فوتبال به گزینه های هدایت تراکتورسازی اضافه شد.

با جدایی قطعی امیر قلعه نویی از تراکتورسازی مدیران این باشگاه مشغول بررسی 
گزینه های سرمربیگری تیم برای فصل آینده هستند. در این بین نام های زیادی مطرح 

شده و حالا یک گزینه جدید و شناخته شده هم به این جمع اضافه شده است.
جواد نکونام،کاپیتان سابق تیم ملی که مدتی در کنار کارلوس کی روش در تیم ملی 
فوتبال ایران حضور داشت این شانس را دارد تا به عنوان سرمربی تراکتورسازی در لیگ 
هفدهم اولین تجربه سرمربیگری خود را پشت سر بگذارد. نکونام که سوابق زیادی در 
امر بازیگری دارد، تجربیات متعددی اندوخته اما در بعد مربیگری هنوز مربی باتجربه ای 

نیست. با این حال با توجه به محبوبیتش می تواند در تراکتورسازی موفق باشد.

استقلال- شجاعیان منتفی می شود؟
باشگاه  گسترش فولاد مبلغ زیادی برای استقلالی کردن هافبک تیم خود درخواست 

کرده است که این موضوع می تواند این انتقال مهم را منتفی کند.
داریوش شجاعیان یکی از هدف های استقلال در فصل نقل و انتقالات است ولی مبلغ 
بالای رضایت نامه این بازیکن را از آبی ها دور کرده است. گفته می شود باشگاه گسترش 
فولاد حدودا مبلغ یک میلیارد تومان برای رضایت نامه شجاعیان درخواست کرده است 
و با این شرایط آبی پوش شدن او در هاله از ابهام قرار گرفته است. البته در این بین لوکا 
بوناچیچ سرمربی گسترش فولاد هم اعلام کرده که به شجاعیان نیاز دارد و با این شرایط 

باشگاه گسترش فولاد حاضر نیست هافبک تیم خود را راحت از دست بدهد.

آلترناتیو یا سرمربی دائمی؛ مسئله این است

بررسی 12 مربی نامدار و بیکار فوتبال ایران

پشت پرده رفتن بازیکن استقلال به جام جهانی

نورافکن باشگاه را خاموش کرد!

12 سرمربی حاضر در فوتبال ایران که سابقه حضور در لیگ برتر و تیم های بزرگ را 
دارند این روزها بدون تیم هستند، مربیانی که قطعا دو، سه نفر از آنها لیگ هفدهم را با 

یکی از تیم های لیگ برتری آغاز خواهند کرد.  
در حالی که برخی از مربیان لیگ برتری تیم های فصل آینده خود را می شناسند و کار 
را با تیم های خود آغاز کرده اند، 12 مربی از مربیان نامدار فوتبال ایران بیرون خط ایستاده 
اند و هنوز مشخص نیست در لیگ هفدهم با کدام به فعالیت خواهند پرداخت، مربیانی که 

قطعا یکی دو نفر از آنها به زودی تیم های خود را خواهند شناخت. 
البته پیش از پرداخت به این 12 مربی بیکار، باید از مربیان بلاتکلیف لیگ شانزدهم نیز 
صحبت کرد، اکبر میثاقیان، رضا مهاجری، نعیم سعداوی، سیروس پورموسوی و مجتبی 
حسینی از جمله مربیانی هستند که قرارداد خود را با تیم های شان پایان یافته می بینند 
و هنوز مشخص نیست بازهم هدایت تیم های شان را در لیگ آینده نیز برعهده خواهند 
داشت یا خیر، مسئله ای که احتمالا در رابطه با مهاجری و میثاقیان به گونه دیگری خواهد 
بود و بازهم روی نیمکت تیم های مشهدی این دو مربی را خواهیم دید اما حسینی و 
سعداوی و پورموسوی از وضعیت پیچیده تری برای ادامه حضور در تیم های سابق خود 

برخوردارند. 
اکنون به بررسی مربیانی می پردازیم که فعلا در هیچکدام از تیم های لیگ برتری به 

فعالیت مشغول نیستند. 
امیر قلعه نویی؛ نام تیم مورد نظر در قوطی است

پرافتخارترین سرمربی لیگ برتر، به یک سال و نیم فعالیت خود در تراکتورسازی پایان 
داد، او که برای دوره دوم بود که در این تیم حضور داشت، تخصص حضور و البته موفقیت 
در تیم هایی مانند سپاهان و مس را نیز در کارنامه خود دارد، پیش از این عنوان می شد 
قلعه نویی با یکی از تیم های لیگ برتری به توافق رسیده است و باید دید در نهایت نامی 

که اکنون در قوطی است کی بیرون می آید. 
یحیی گل محمدی؛ پایان دوره فترت

سرمربی موفق تیم های پرسپولیس و ذوب آهن که در مدت زمان کوتاه حضور خود در 
فوتبال سابقه یک نایب قهرمانی و دو قهرمانی در جام حذفی دارد پس از جدایی از ذوبی 
ها، به لیگ یک رفت تا به دور از هیاهوی لیگ برتر به کار خود بپردازد، از یحیی به عنوان 

یکی از مربیان که احتمال حضورش در تبریز می رود نام می برند. 
حسین فرکی؛ پایان عصر قهرمانی؟

سرمربی تیم سایپا پس از پایان بازی های لیگ شانزدهم از روی نیمکت این تیم بلند 
شد، او که پیش از این سابقه دو قهرمانی در لیگ برتر  را در کارنامه خود دارد و یکی از 
پرافتخارترین ها محسوب می شود، درباره او گفته می شود احتمالا روی نیمکت یکی از 

تیم های سابق خود خواهد نشست. 
عبدالله ویسی؛ فصل ناکام قهرمان

سرمربی سابق تیم های استقلال خوزستان، سپاهان، صبا و پیکان که پس از قهرمانی 
در لیگ برتر، دوره ناکامی را با تیم سپاهان گذراند، ویسی که در میانه های لیگ از روی 
نیمکت این تیم بلند شد هنوز مشخص نیست در در لیگ هفدهم به مربیگری خواهد 

پرداخت یا نه.
فرهاد کاظمی؛ مرد آلترناتیو لیگ برتر

کاظمی که در سال های اخیر موفق شده تیم های بسیاری را از خطر سقوط نجات 
دهد پس از جدایی از سیاه جامگان در تیم ماشین سازی موفق نبود، او فعلا خبری از 
خود منتشر نکرده است و این احتمال می رود که کاظمی تا نیم فصل برای انتخاب تیم 

جدید خود کند. 
فیروز کریمی؛ یک انتخاب تعجب برانگیز دیگر

کریمی یکی از مربیانی بود که در سال های اخیر انتخاب های غیرمترقبه ای را در 
کارنامه خود ثبت کرد، او که به ناگهان در لیگ یک به مربیگری پرداخت، در نیم فصل 
لیگ شانزدهم به آبادان رفت و روی نیمکت نفتی ها نشست، انتخابی که تنها نیم فصل 

طول کشید و هنوز خبری از تیم آینده این مربی در دست نیست.
منصور ابراهیم زاده؛ بازگشت یک اصفهانی به خانه؟ 

یکی از مربیان موفق لیگ یک پس از پایان قراردادش با مس کرمان احتمالا دیگر در 
این تیم به فعالیت نخواهد پرداخت، در صورت جدایی ابراهیم زاده از جمع کرمانی ها این 
احتمال می رود وی باز هم به شهر خود برگردد و شاید او هنوز به فکر تجدید خاطرات 

جذاب خود با ذوبی هاست.
مهدی پاشازاده؛ آغاز موج جدید مربیان لیگ برتری

مدافع سابق تیم ملی و استقلال، نشان داده است که می تواند یکی از مربیان موفق 
فوتبال ایران نام بگیرد، او که پیش از این توانست در لیگ دو و لیگ یک استعداد خود را 
نشان دهد احتمالا به زودی خود را به لیگ برتر وارد خواهد کرد و این احتمال می رود که 

ورود وی در لیگ هفدهم اتفاق بیفتد. 
نادر دست نشان؛ در خدمت لیگ یک 

مربی کاربلد مازنی که افتخارات فراوانی را در لیگ یک به دست آورده است پس از 
اتمام قرارداد خود با خونه به خونه، احتمالا ترجیح می دهد در لیگ یک باقی بماند، دست 
نشان فصل گذشته صنعت نفت را لیگ برتری کرد و در نیم فصل از روی نیمکت این 

تیم بلند شد.
 صمد مرفاوی؛ چند روز پس از سقوط 

از مرفاوی نیز می توان به عنوان یکی از مربیانی نام برد که برای برخی از تیم های لیگ 
برتری می تواند به عنوان یک گزینه مطرح شود، او که فصل ناموفقی با صبا داشت و در 
نهایت نتوانست با این تیم لیگ برتری بماند هنوز در رابطه با ادامه حضور در این تیم 

اظهارنظری نداشته است. 
پرویز مظلومی؛ تا نزدیکی های لیگ برتر

مظلومی که پس از جدایی از استقلال، در لیگ شانزدهم در هیچ کدام از تیم های 
لیگ برتری به فعالیت نپرداخت چندی پیش تا یک قدمی حضور در تیم پدیده نیز پیش 
رفت اما در نهایت این انتقال منتفی شد تا بازگشت احتمالی این مربی به لیگ هفدهم 

کشیده شود. 
حمید درخشان؛ یکی از گزینه های موجود

درخشان یکی از مربیانی است که در مرحله انتخاب سرمربی، جزو گزینه های تیم های 
مختلف به حساب می آید، او آخرین بار تا یک قدمی سرمربی گری تیم ماشین سازی 
پیش رفت اما در نهایت نتوانست راهی به لیگ برتر پیدا کند. درخشان پس از حضور موفق 
در پرسپولیس جای خود را به برانکو داد اما پس از آن در تیم دیگری به فعالیت نپرداخت.

هافبک جوان تیم فوتبال استقلال درحالی با تیم جوانان 
راهی جام جهانی شد که قراردادش با آبی پوشان تمام شده و 
پیشنهاد این باشگاه برای تمدید قرارداد را هم رد کرد! امید 
نورافکن بازیکنی که از تیم های پایه استقلال رشد کرد و 
به تیم بزرگسالان رسید، در شرایطی با  تیم فوتبال جوانان 
راهی جام جهانی شد که مسئولان باشگاه قصد داشتند 
قرارداد پایان یافته او را تمدید کنند و به وی پیشنهاد 5 ساله 

دادند اما این بازیکن بدون امضا قرارداد راهی سئول شد.
از امیدها به بزرگسالان

نورافکن بازیکنی است که در تیم امیدهای استقلال حضور 
داشت و با تشخیص کادر فنی سه فصل قبل به عنوان 
بازیکن تیم امید به بزرگسالان اضافه شد. قرارداد او با تیم 
امید ادامه داشت تا اینکه باشگاه ناچار به قرارداد نام وی در 
لیست آسیایی خود شد. طبق قانون لیگ قهرمانان آسیا همه 
بازیکنانی که در این رقابت ها حاضر می شوند باید با باشگاه 

خود قرارداد حرفه ای داشته باشند.
موضوعی که فراموش شد

به همین خاطر استقلالی ها قرارداد نوافکن را از تیم امید 
به تیم بزرگسالان تغییر دادند اما فراموش کردند که این 
قرارداد را مدت دار ببندند تا در پایان شانزدهمین دوره رقابت 
های لیگ برتر قرارداد این بازیکن تمام شود و دست استقلال 

محصول  نورافکن  امید  واقع  در  بماند.  گردو  پوست  در 
استقلال است اما کلا او را به حال خودش رها کردند تا 
رسید به انتهای قرارداد و حالا در بزرگترین ویترین جهانی 
در رده جوانان همین محصول کاپیتان تیم ایران خواهد بود 

و سخت است که جهانیان او را نبینند و روی دست نبرند.
نهال استقلال حالا برای دیگران میوه می دهد

نهال استقلال حالا که باید میوه بدهد، حالا که سالها تهیه 
زمین و باغبانی و آبیاری و کود دهی و هرس کردن و آفت 
زدایی و سمپاشی و ... را پشت سر گذاشته و رسیده به مرحله 
میوه دادن، در ویترین جهانی قرار گرفته و ممکن است از 
همان کره جنوبی مورد توجه تیم های اروپایی و قاره های 
دیگر قرار بگیرد و مستقیم راهی آن تیم ها شود و هیچ 

عایدی هم برای باغبان نداشته باشد!
جوان ترین بازیکن تاریخ استقلال

بحث ما معرفت نورافکن نیست، دنیای حرفه ای هم 
روی سنگ بنای معرفت ساخته نمی شود؛ بحث ما، حرف 
ما مدیریت آشفته سالهای اخیر استقلال است، کمبود 
متخصص است.  اگر توان نورافکن قبل از روز 26 آذر 1394 
که با 18 سال و 8 ماه و 6 روز سن، در ترکیب ثابت استقلال 
در بازی مقابل صبای قم قرار گرفت و جوانترین بازیکن 
تاریخ این باشگاه شد شناسایی می شد، اگر همان روزها 

مدیران استقلال قرارداد نورافکن را تمدید می کردند و 5 
سال برای او با رقمی مناسب قرارداد می نوشتند، اگر در 
باشگاه استقلال کسی بود که 6 ماه جلوتر این بازیکن را 
می دید، امروز استقلال یکی از بهترین بازیکنانش را بدون 
قرارداد در کره جنوبی نمی دید. استقلال می توانست و می 
تواند از نورافکن حداقل برای 5 سال بازی بگیرد، حتی اگر 
بنا به ترانسفر بود، استقلال می توانست و می تواند نورافکن 

را ترانسفر کند و با پولش زخمی را دوا کند.
سهل انگاری استقلال

واقعیت اما این است که جوانترین بازیکن تاریخ باشگاه 
استقلال پیشنهاد قرارداد 5 ساله را رد کرد و خیلی راحت 
با وجود مخالفت اولیه سرمربی تیم به جام جهانی جوانان 
رفت تا اگر بدون هیچ پیشنهادی به تهران برگشت، سر میز 
مذاکره بگوید: »من امید نورافکن، کاپیتان تیم جوانان ایران 
در جام جهانی جوانان هستم و ضمن جوان ترین بازیکن 
استقلال بودن، جام جهانی را هم دیده ام، حالا با من قرارداد 
ببندید! «  رقم قرارداد چنین بازیکنی خیلی بالاتر از آن 
چیزی است که استقلالی ها تصورش را می کنند. همه 
اینها تنها به دلیل بی دقتی رخ داده است، تنها به دلیل 
بی توجهی و بی مدیریتی در دوران مدیران گذشته و حال 

رخ داده است.

سالگرد  در  که  گفت وگویی  در  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
یک سالگی فدراسیونش داشت از اتفاقاتی که در این یک سال 

رقم خورده صحبت کرد.
یک سال از حضور مهدی تاج در فدراسیون فوتبال گذشت، 
رئیسی که جای علی کفاشیان آمد و خیلی ها می گویند از 
بخت خوبش بود که در اولین سال حضورش تیم ملی فوتسال 
رفته اند،  جهانی  جام  سوم  سکوی  روی  ساحلی  فوتبال  و 
تیم های نوجوانان و جوانان به جام جهانی رفتند و تیم ملی 
بزرگسالان هم در آستانه صعود به جام جهانی 2018 است. 19 
اردیبهشت ماه 95 مهدی تاج با پیروزی در انتخابات، فدراسیون 
را از علی کفاشیان گرفت و حالا پس از یک سال از تلخی ها و 
شیرینی های کار یک ساله اش می گوید و اتفاقاتی که در این یک 

سال برای او رقم خورد.
مهدی تاج در گفت وگو با خبرنگار ورزشی خبرگزاری تسنیم 
در خصوص وضعیت فدراسیون فوتبال، برنامه هایی که در یک 
سال گذشته به انجام رسید، سومی تیم ملی فوتبال ساحلی، 
ماجرای منحل شدن احتمالی نفت تهران، تیم ملی و مسائل 
مربوط به فوتبال صحبت کرده است که مشروح آن را در زیر 

می خوانید:
فدراسیون فوتبال شما یک ساله شد و در این یک 
سال اتفاقاتی ویژه رقم خورد؛ رفتن روی سکوی سوم 
جام جهانی توسط تیم ملی فوتسال و فوتبال ساحلی، 
کسب سهمیه جام جهانی رده های نوجوانان و جوانان و 
موفقیت های تیم ملی بزرگسالان، این یک سال چطور 

گذشت؟
یک اتفاق خیلی خوبی که در صحبت های مقام معظم رهبری 
هم وجود داشت و فدراسیون فوتبال در آن موفق شد، اقتصاد 
مقاومتی بود. اقتصاد مقاومتی یعنی اینکه شما در یک سال 40، 
45 میلیارد هزینه کنید و همه تیم ها را به جام جهانی ببرید. 
به نظرم ما اکنون آقای آسیا هستیم و به معنای واقعی فوتبال 
ایران آقای آسیاست. چرا آقای آسیا هستیم؟ به این دلیل که 
حتی تیم های باشگاهی ما هم موفق بودند و سه تیم ما به مرحله 
دوم لیگ قهرمانان آسیا رفتند. باشگاه های ما با وضعیتی که 
اداره می شوند و بودجه ای که دارند، اصلًا قابل مقایسه با تیم های 
عربستانی، قطری، اماراتی و... نیستند. شما نگاه کنید، تصور 
اینکه پول یک بازیکن آنها پول کل تیم ماست، عجیب است، 
اما واقعیت دارد. پرسپولیس و استقلال این وضعیت را دارند و 
اگر من به استقلال خوزستان در بازی آخر کمک نمی کردم، 
آنها هم مشخص نبود بتوانند بازی آخر حاضر شوند یا نه. فقط 
بابت کمبود نقدینگی مشکل داریم و این وضعیت باشگاه های 
ما بود. تیم های ملی هم که پیشانی آن تیم ملی است، اگر 22 

خردادماه ازبکستان را شکست بدهد، بعد از برزیل دومین تیمی 
خواهد بود که حضورش در جام جهانی قطعی می شود.

یعنی به این شکل تمام رده های تیم های ملی به جام 
جهانی رفته اند و به نوعی کارنامه فدراسیون شما تکمیل 

می شود؟
می توان گفت ما در صعود به جام جهانی تمام رده ها را تکمیل 
کردیم. اکنون تیم جوانان را برای جام جهانی بدرقه کردیم، تیم 
فوتسال زیر 20 سال را به مسابقات آسیایی اعزام کردیم، تیم 
نوجوانان در حال اعزام به تورنمنتی در چین است و از فوتبال 
ساحلی هم که سوم دنیا شد، استقبال کردیم. فوتبال پر از اتفاق 
است و این مسئله خوبی است. کنار این مسائل از برخی رسانه ها 
گله داریم که اولین سؤال شان درباره پاداش است که "چقدر 
پاداش می دهید؟". ما به اندازه پولی که در می آوریم پاداش 
می دهیم و قطر و عربستان نیستیم. این را همه باید باور کرده و 
رسانه ها هم یک بار برای همیشه تمام کنند. یک بازیکن را پیدا 
می کنند در تلویزیون می پرسند که "چقدر پاداش گرفتی؟"، 
آن بازیکن هم اگر نخواهد جواب بدهد سؤال پیچ می شود. این 
سؤال ها صحیح نیست و پاداش را فدراسیون فوتبال تشخیص 
می دهد و به آن عمل می کند. این مسئله ساده است و بازیکنان 
خودشان موضوع را درک کرده اند، برای همین بازیکنان فوتبال 
ساحلی که به مسابقات اعزام شدند، نفری 65 میلیون تومان 

برای بلیت، هتل و... هزینه کردیم.
ثمره آن را دیدیم، اما می خواهم بگویم برای همین اردوی 

ساده که برخی می گویند، کلی هزینه کرده ایم و جایی که خیلی 
تیم ها با هواپیمای اختصاصی آمدند، ما مجبور شدیم چند پرواز 
بگیریم. چون به ما ویزای آمریکا ندادند و نمی توانستیم به این 
کشور سفر کنیم، مجبور شدیم بعد از مسابقات 5 روز در باهاما 

تیم را نگه داریم که بلیت برگشت پیدا شود.
با  به نوعی  شد،  ساحلی  فوتبال  برای  که  هزینه ای 
سکوی سومی جام جهانی جبران شد و شیرینی زیادی 

از این ماجرا کسب کردید.
بله، همه این هزینه ها می ارزد. فوتبال ساحلی ما سوم شد، 
فوتسال ما سوم شد و تیم ملی فوتبال ساحلی ما موفقیت های 
زیادی کسب کرد. ما دو تورنمنت بزرگ فوتبال ساحلی را برای 
اولین بار در تاریخ کشورمان برگزار کردیم که یک بار در بوشهر 
و یک بار در یزد تورنمنت بین المللی داشتیم. این اتفاقات کم 
بود یا قبلًا نبود و اگر بوده، من ندیدم. شرایط طوری نبود که 
این همه اردو و تورنمنت رسمی در کشور داشته باشیم. به نظرم 
نباید فوتبال ساحلی را رها کنیم و باید به فکر این تیم باشیم، آن 

را رشد دهیم تا به سمت موفقیت های بزرگتر برود.
تیم سوم  که  تیم می گفتند حالا  این  بازیکن  چند 
جام جهانی شده اند تمهیداتی اندیشیده شود که آنها 
به عنوان سرباز قهرمان شناخته شده و از سربازی معاف 

شوند تا بیشتر در خدمت تیم ملی باشند.
این موضوع کاملًا قابل پیگیری و بررسی است و به نظرم کشور 
هم این آمادگی را دارد که به موضوع سرباز قهرمان های فوتبال 

ساحلی بپردازد.
در  که  اتفاقاتی  از  برسیم.  فوتبال  فدراسیون  به 
یک سالگی فدراسیون تحت مدیریت شما افتاد، راضی 

هستید؟
من راضی بودم و به نظرم همین که مردم راضی هستند، این 
تیم های ما موفق بودند و صحبت های مقام معظم رهبری را 
عملی کردیم، خوب است. ما هر جایی که جزو  10 کشور برتر 
دنیا باشیم خوب است و به نظرم اکنون در دو رشته فوتسال و 
فوتبال ساحلی به جمع 10 تیم و حتی 4 تیم برتر دنیا رفتیم. 
تیم ملی بزرگسالان هم به جام جهانی صعود کند، جزو دوم های 
دنیا هستیم! یعنی دومین تیمی هستیم که به جام جهانی 

صعود کرده ایم. امیدوارم این روند ادامه پیدا کند.
تلخی و شیرینی های این یک سال چه مسائلی بوده 

است؟
تلخی ها این است که ما به اندازه خیلی کشورها درآمد و منابع 
مالی نداریم و بعضی مواقع باید از بازیکن ها خجالت بکشیم و 
تحمل کنیم چون نمی توانیم به برخی کمبودها برسیم. شیرینی 

هم این همه قهرمانی و موفقیت برای ما بوده است.
موضوع تیم نفت تهران هم این روزها مهم است، این 
تیم سهمیه آسیایی گرفت، اما سازمان مالیات نامه ای 
نوشته که پروانه فعالیت این باشگاه تمدید نشود، در این 
صورت نفت منحل می شود و باید به نوعی تکلیف سهمیه 

آسیایی این تیم مشخص شود.
ماجراهای نفت، سیاه جامگان، سپیدرود ماجراهای مهمی 
است که باید درباره آنها بعداً مفصل صحبت کنم. نفت هم 
یکی، دو تا و سه تا مشکل ندارد. مشکلات اساسی است و باید 

صحبت های مفصلی درباره آنها کنم.
به هرحال موضوع سهمیه آسیایی نفت اهمیت دارد.

ما باید ببینیم می توانیم نفت را به آسیا اعزام کنیم یا نه و اگر 
نشود، تیمی را جایگزین خواهیم کرد. با این حال امتیازی خرید 

و فروش نمی شود و تیمی را جایگزین خواهیم کرد.
جایگزین  شده  لیگ  چهارم  که  ذوب آهن  یعنی 

می شود؟
نمی دانم ذوب آهن می شود یا نه، باید این موضوع را ببینیم. 
اکنون حضور ذهن ندارم، اما اینکه چه تیمی به آسیا می رود 
اهمیت دارد و باید شرایطی را فراهم کنیم که نفت بتواند 

خودش برود و برگردد.
زمان آغاز اردوی تیم ملی مشخص شد؟

تیم ملی هم اردویی برای حضور در اتریش دارد که به زودی 
تاریخ آن مشخص می شود. هنوز جزئیات آن مشخص نشده 

است، اما فقط یک بازی دوستانه داریم.

تاج: 

 از اتفاقات یک سال مدیریتم راضی ام
ساحلی بازان را رها نمی کنیم
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خاصیت عجیب خیار!
کمتر ماده خوراکی وجود دارد که همچون میوه خیار خاصیت خنک کنندگی داشته 

باشد.
این میوه کم کالری حاوی فوائد تغذیه ای بسیاری است. خیار منبع غنی از ترکیباتی 
چون فلاوونوئیدها، "لیگنان" ها و "تریترپن "ها است که همگی خواص آنتی اکسیدانی، 
ضد التهابی و ضد سرطانی دارند. همچنین پوست و دانه های خیار از بیشترین میزان 

مواد مغذی برخوردار بوده و حاوی فیبر و بتاکاروتن است.
بتاکاروتن آنتی اکسیدانی است که به سطح ایمنی بدن، پوست، چشم و پیشگیری 
از سرطان کمک می کند. همچنین دانه های خیار منبع مهمی از مواد معدنی و کلسیم 

به حساب می آیند.
خیار به طور طبیعی حاوی میزان پایینی از کالری، کربوهیدرات ها، سدیم، چربی و 
کلسترول است. همچنین با مصرف این میوه میزانی از نیاز روزانه بدن به پتاسیم، فیبر 

خوراکی و ویتامین C، ویتامین X، منیزیم، منگنز برطرف می شود.
سایت لایوسانیس در این مقاله به برخی از خواص مهم این میوه برای سلامتی اشاره 

کرده که به شرح زیر است:
رفع نیاز بدن به آب: 95 درصد خیار از آب تشکیل شده و به همین دلیل مصرف 
آن به خصوص در فصل تابستان روش خوبی برای رفع نیاز بدن به آب است. همچنین 
ترکیب های ضد التهابی موجود در این میوه کمک می کند تا مواد زائد از بدن دفع شود 

و حساسیت پوستی کاهش پیدا کند.
و  لیگنان  سرطانی  ضد  ترکیب  دو  دارای  میوه  این  سرطان:  از  پیشگیری 
"کوکوربیتاسین" است. در سال های اخیر شرکت های داروسازی توجه ویژه ای به ترکیب 
کوکوربیتاسین داشته و امیدوارند از آن برای ساخت داروهای جدید سرطان استفاده شود.

خواص خیار برای پوست: خیار خاصیت خنک کنندگی دارد که استفاده از آن 
میزان التهاب، حساسیت و ورم را کاهش می دهد. همچنین می توان تکه های خیار را 
روی چشم ها قرار داده و از میزان پف صبحگاهی چشم ها بکاهیم. همچنین قرار دادن 

خیار روی محل آفتاب سوختگی خاصیت تسکین کنندگی دارد.
حفظ سلامت استخوان: مصرف ویتامین K برای حفظ سلامت استخوان حائز 
اهمیت است و مصرف یک فنجان از این میوه 19 درصد نیاز روزانه بدن به این ویتامین 
را برطرف می کند. نتایج یک بررسی نشان می دهد مصرف ویتامین K ممکن است 
میزان شکستگی استخوانی را کاهش داده و در کنار ویتامین D میزان تراکم استخوانی 

را افزایش می دهد.
خاصیت آنتی اکسیدانی: خوراکی های حاوی میزان بالایی از آنتی اکسیدان ها به 
بدن کمک می کند تا عملکرد مطلوب خود را داشته باشد و خیار یکی از آنها است. آنتی 

اکسیدان ها از بروز سرطان پیشگیری می کند.
سلامت قلب: مصرف انواع میوه ها و سبزیجات با کاهش خطر ابتلا به انواع بیماری ها 
از جمله بیماری قلبی، دیابت، سکته مغزی و چاقی مرتبط است و ترکیب پتاسیم موجود 

در خیار در این رابطه کمک کننده است.
کمک به هضم مواد غذایی: نتایج یک بررسی نشان می دهد خیار به دلیل 

برخورداری از آب و فیبر در بهبود یبوست موثر است.
کاهش وزن: خیار به دلیل کم کالری بودن یکی از عناصر اصلی رژیم های غذایی به 

حساب می آید.
حفظ سلامت مغز و حافظه: خیار منبع غنی از ترکیب "فیستین" است که طبق 
مطالعات آزمایشگاهی به حفظ سلول های عصبی، تقویت قدرت حافظه و کاهش خطر 

ابتلا به آلزایمر کمک می کند.

برای درمان تیغ ماهی در گلو چه باید کرد؟
خیلی ها خوردن ماهی را دوست دارند ولی از گیر کردن تیغ ماهی در گلوی خود 

واهمه دارند. در این مطلب با راه حل درمان تیغ ماهی در گلو آشنا شوید.
 هرگونه انسداد یا گیر کردن جسم خارجی در گلو و نای باعث خفگی میشود. این 
حالت معمولا وقتی اتفاق می افتد که غذا اشتباها از مجرای نای پایین میرود. در این 
حالت، درمان نیاز به یک واکنش سریع دارد. همچنین گیر کردن استخوانهای ریز و 
تیغ ماهی در گلوی کودکان و یا افراد دیگر یک رویداد رایج است، در این موارد نیز در 
صورت اشکال در تنفس فرد، باید برای رساندن فرد بیمار به بیمارستان شتاب نمود. 
لیکن راه حلهایی نیز برای درمان تیغ ماهی در گلو و همچنین در اوردن استخوان 

از گلو وجود دارد. برای آشنایی با این درمانها در ادامه این مطلب با ما همراه باشید.
اقدامات مود نیاز برای درمان تیغ ماهی در گلو

معمولا تیغ ماهی و استخوانهای ریز در چین ها و فرورفتگی های قسمت عقب زبان، 
چین های جانبی و اطراف لوزه های دو طرف گلو و قسمت پشتی حلق گیر میکند. 
چنانچه هنگام خوردن ماهی، تیغ ماهی در گلوی شما گیر کرد یا تکه ای غذا در گلوی 

شما پرید، اقدامات زیر را برای درمان ان انجام دهید:
 برای خارج کردن و در آوردن تکه غذا یا جسم خارجی که در گلو گیر کرده، پشت 
سر بیمار باایستید و دور کمر او را با دست چپ خود که به حالت مشت جمع کرده اید، 
محکم بگیرید. انگشت شست به طرف داخل باز شده و مرکز قفسه سینه را فشار 
دهید. با قدرت اکنون دست راست را محکم روی دست چپ قرار داده و با قدرت به 
طرف بالا و داخل فشار دهید تا بیمار را به سرفه و بیرون انداختن آن چیز وادار کنید.

 از شخص بیمار بخواهید لقمه های بزرگ نان خشک، یک موز و یا تکه هایی از یک 
سیب زمینی پخته را بخورد. در هنگام خوردن این مواد اغلب اوقات تیغ ماهی هنگام 
بلع این غذاها جدا شده و به همراه آنها بلیعده میشود. از دیگر روشهای درمان تیغ 
ماهی در گلو، نوشیدن شربت آب لیمو و عسل است. برای گرفتن نتیجه بهتر توصیه 
میشود شربت آبلیمو و عسل را به آهستگی مز مزه کرده و آرام بنوشید. همچنین 
مقداری از آن را غرغره نمایید.     غرغره کردن ترکیبی از خیسانده دارچین و عسل 
نیز به درمان تیغ ماهی در گلو کمک کرده و گلوی خراشیده را آرامش میدهد. غرغره 
کردن با محلول رقیق آب جوشده و سرکه یا آب جوشیده و آبلیمو نیز برای رفع این 

مشکل موثر است.
 یکی دیگر از بهترین راهکارهای درمان تیغ ماهی در گلو استفاده از جوشانده زیتون 
است. به این منظور چند حبه زیتون درظرفی بریزید و با یک لیوان آب چند دقیقه 
بجوشانید. بعد آب آن را صاف کرده و کم کم و به آهستگی به صورت قاشق قاشق، 
آب را بخورید. چند دقیقه بعد احساس راحتی خواهید کرد. در حقیقت استفاده از 

جوشانده زیتون باعث نرم شدن تیغ های ماهی میگردد.
درمان تیغ ماهی در گلو توسط پزشک

گاهی اوقات با استفاده از راهکارهای بالا و روشهای درمان خانگی امکان خارج کردن 
و در آورن استخوان یا تیغ ماهی که در گلو گیر کرده است وجود ندارد، در این زمان 
بایستی به پزشک مراجعه نمایید. البته گاهی مواقع نیز تیغ ماهی از گلو خارج شده 
است ولی محلی که در آن فرو رفته بود دچار سوزش است و اینطور به نظر می رسد 
که همچنان تیغ آنجا گیر کرده، درحالیکه چیزی وجود ندارد. اولین اقدام پزشکان 
برای خارج کردن و درمان تیغ ماهی در گلو معاینه ته حلق و گلوی بیمار است. اگر 
تیغ به راحتی دیده شده و پزشک قادر باشد آن را به صورت سرپایی خارج کند، به 
صورت سرپایی این کار را انجام میدهد اما زمانهایی هست که تشخیص به راحتی انجام 
نشده و بیمار در گلوی خود احساس ناراحتی شدید دارد، در این موارد برای درمان تیغ 
ماهی در گلو نیاز به عکس رادیولوژِی و سی تی اسکن و حتی MRI است تا وجود تیغ 
مشخص شود. در این مواقع با انجام عمل های جراحی همراه با بیهوشی تیغ ماهی را 
از گلو خارج میکنند. ذکر این نکته ضروری است که به گفته پزشکان و متخصصان 
گوش، حلق و بینی، فرو رفتن استخوان های ظریف و ریز تیغ ماهی در گلو به رغم آن 
که دردناک است و برای فرد مشکلات و ناراحتی هایی ایجاد می کند، اما خطر بالقوه ای 

ندارد و قابل جذب است.

موهای خود را با این خوردنی ها تقویت کنید
برخی خوراکی ها تاثیر زیادی بر سلامت پوست و موی ما میگذارند و می توانند 

باعث تقویت و شادابی موهایمان شوند در ادامه با برخی از آن ها آشنا شوید.
 برخی خوراکی ها تاثیر زیادی بر سلامت پوست و موی ما میگذارند و می توانند 

باعث تقویت و شادابی موهایمان شوند در ادامه با برخی از آن ها آشنا شوید.
یک ضرب المثل قدیمی هست که می گوید  تو همانی هستی که می خوری . سعی 
کنید تمام افکارتان را محدود به بدن نکنید زیرا رژیم شما نه تنها به بدن بلکه روی مو 
و پوست نیز تاثیر می گذارد.در اینجا لیست غذاهایی که برای سلامت موها بسیار مفید 

هستند و به ضخامت، درخشش و رشد موها کمک بزرگی می کنند.
هویج

هویج دربردارنده ویتامین A می باشد. ویتامینی که هم برای رشد موها و هم برای 
چشم ها مفید است. بتا کاروتن موجود در هویج به تبدیل ویتامین A کمک می کند. 
کمبود این ویتامین در بدن باعث حساسیت، خشکی و خارش پوست سر و نازک 

شدن موها می شود.
بادام

برای مراقبت مو سراغ آجیل ها بروید و به عنوان میان وعده بادام بخورید. بادام دارای 
مقدار زیادی بیوتین است و به رشد و دوام موها کمک زیادی می کند.

فلفل زرد
ویتامین C فلفل پنج برابر ویتامین نارنگی است. به همین دلیل از شما می خواهم 
مقداری فلفل زرد به سالادتان اضافه کنید و به آنتی اکسیدان های موجود در آن اجازه 

دهید تا به بدن جریان پیدا کنند و به رشد و تقویت موها کمک کنند.
تخم مرغ

آیا بدنتان به پروتئین، بیوتین و امگا3 نیاز دارد؟ پس پیشنهاد می کنم تخم مرغ 
مصرف کنید تا به تغذیه و تقویت موها کمک کند. سفیده تخم مرغ را می توان به 

عنوان ماسک مو نیز مصرف کرد. مصرف روزانه یک عدد تخم مرغ کافی است.
نارگیل

یا غذاهایتان را در روغن نارگیل بپزید و یا نارگیل بجوید انتخاب با خودتان است. 
نارگیل شامل ویتامین E، چربی های سالم، ویتامین K و مواد مغذی دیگری است که 

رشد موها را تقویت می کند.
گوجه فرنگی

گوجه فرنگی با مقدار قابل توجهی مواد معدنی، ویتامین ها و آنتی اکسیدان ها 
ابرقهرمان سبزی هاست. می توانید آن را به تنهایی یا در سالاد مصرف کنید. آنتی 
اکسیدان های موجود در آن فولیکول های مو را محافظت می کند و تارهای مو را برای 
مدتی طولانی بلند و محکم می کند. گوجه فرنگی موها را از اشعه های مضر ماوراء 

بنفش خورشید محافظت می کند.
آناناس

نمی توان طعم دلپذیر آناناس را دوست نداشت. با خوردن آناناس بدنمان آنزیم 
بروملین و ویتامین C آن را جذب می کند. آب آناناس تمام ویتامین C و آمینو 
اسیدهای موردنیاز بدن را تامین می کند. این میوه به تولید کلاژن نیز کمک می کند.

سیب زمینی شیرین
سیب زمینی شیرین منبع ویتامین A و بتاکاروتن است. این دو ماده معدنی هم به 

رشد موها و هم به سلامت پوست سر کمک می کنند.

تاثیر سطح کلسترول خون بر مغز
از کنترل سطح کلسترول خون بدنتان غافل نشوید و از نوسانات و تغییرات سطح 

کلسترول خونتان پیشگیری کنید،
از کنترل سطح کلسترول خون بدنتان غافل نشوید و از نوسانات و تغییرات سطح 
کلسترول خونتان پیشگیری کنید،تا از ابتلا به مشکلات زوال عقل در امان بمانید، 
برخی یافته های پزشکی را در مورد سطح کلسترول خون و تاثیرات آن بر مغز را در 

این بخش در اختیارتان قرار خواهیم داد با ما همراه باشید.
افزایش سطح کلسترول بد خون )LDL( با عواقب منفی متعددی برای سلامتی 
انسان ها همراه است که بسیاری از آن ها تا به امروز شناسایی شده اند. یکی از مطالعات 
اخیر در همین زمینه، نقش نوسانات کلسترول را در زوال شناختی نشان می دهد. 
معمولا از اندازه گیری سطح کلی کلسترول LDL برای مطالعات مختلف استفاده 
می شود، اما محققان دانشگاه لیدن از رویکرد متفاوتی برای بررسی استفاده کردند. 
براساس گزارش Circulation،این محققان تصمیم گرفتند تا تاثیر نوسانات کلسترول 
را بر مغز اندازه گیری کنند.در این مطالعه، 4 هزار و 428 نفر از افراد 70 تا 82 ساله 
مورد بررسی قرار گرفتند که در کشورهای اسکاتلند، هلند و ایرلند زندگی می کردند. 
خطر ابتلا به بیماری های عروقی در بین تعدادی از آنان بالا بود و تعدادی دیگر به 
بیماری های عروقی مبتلا شده بودند. محققان در ادامه، تغییرات کلسترول LDL را 

قبل از شروع تست های شناختی در این افراد مورد ارزیابی قرار دادند.
وقتی تحلیل نهایی بر روی نتایج انجام گرفت، محققان به اطلاعات تازه ای دست 
پیدا کردند: افرادی که بیشترین میزان تغییرات را در سطح کلسترول تجربه می کنند، 
2.7 ثانیه بیشتر از دیگران به زمان نیاز دارند تا بتوانند تست کلمات رنگی را به پایان 
برسانند. بعد از این که تاثیر عوامل دیگر مثل استفاده از داروهای استاتین در نتایج 

محاسبه شد، این ارتباط همچنان معنادار باقی ماند.

کلم قرمز سرشار از ویتامین ها و مواد معدنی و یکی از 
همیاران سلامتی بدن است که می تواند دستگاه ایمنی 
بدن را تقویت و آن را سم زدایی کند. کلم قرمز سرشار 
از آنتوسیانین هاست که آنتی اکسیدان محسوب می 

شوند. این کلم فواید دیگری نیز دارد.
در این مطلب شما را با گوشه ای از این گنجینه 

سلامتی آشنا می کنیم.
کلم قرمز برای تقویت چشم ها

این کلم خوش رنگ به دلیل دارا بودن دو ترکیب فوق 
العاده یعنی لوتئین و زئاکسانتین برای بهبود سلامت 
چشم ها مفید است. این دو ماده به طور طبیعی از شبکیه 
چشم در برابر اشعه های ماورای بنفش محافظت می کنند.

کلم قرمز برای بهبود هضم غذا
کلم قرمز تأثیر مثال زدنی در دستگاه گوارش دارد 
چون در تولید صفرا کمک می کند. بنابراین با مصرف 
کلم قرمز از بروز مشکلاتی مانند سوءهاضمه یا یبوست 
گرفته می شود. توجه داشته باشید که آب کلم قرمز 

برای بهبود زخم های معده مؤثر است.
کلم قرمز برای بهبود سلامت قلب

یکی از دلایل مهم دیگر برای مصرف کلم قرمز حفظ 
سلامت قلب است. این ماده غذایی به ساخت گلبول 
های قرمز و دفع سموم بدن کمک می کند. در نتیجه 
باعث بهبود عملکرد کلی سیستم جریان خون می شود. 
با مصرف یک استکان کلم قرمز 216 میلی گرم پتاسیم 
وارد بدنتان می شود که حدود 6 درصد نیاز روزانه بدن 
است. مصرف منظم کلم قرمز یکی از روش های ساده 
برای حفظ سلامت عضلات قلب و کنترل حرکات آن 

است.
کلم قرمز برای کاهش کلسترول خون

مصرف کلم قرمز به کاهش کلسترول و اسیداوریک 
بدن کمک می کند. چون حاوی میزان زیادی گوگرد 
است. کلم قرمز سرشار از فیبر است و به همین دلیل به 
بدن در جهت جذب کلسترول موجود در مواد غذایی 
مصرفی کمک می کند. آنتی اکسیدان های موجود در 

کلم قرمز به تجزیه بافت چربی کمک کرده و انرژی 
زیادی برای بدن تولید می کنند. در نتیجه برای افزایش 
غافل  خوش رنگ  کلم  این  از  بدن  عمومی  سلامت 

نباشید.
کلم قرمز برای پیشگیری از ابتلا به سرطان

کلم قرمز حاوی آنتی اکسیدان های باکیفیت است که 
به بدن در جهت مقابله با اثرات مضر رادیکال های آزاد 
کمک می کند. حتماً می دانید که اثرات این مولکول 
های موذی در بدن زمینه را برای ابتلا به بیماری های 
خطرناکی مانند سرطان آماده می کند. علاوه بر این کلم 
قرمز برای پیشگیری از رشد و تکثیر سلول های سرطانی 

نیز مفید است.
کلم قرمز برای تقویت دستگاه ایمنی بدن

کلم قرمز منبع ویتامین C است و در افزایش قدرت 
طبیعی بدن و تقویت دستگاه ایمنی مؤثر عمل می کند. 
از طرف دیگر آنتی اکسیدان های موجود در این کلم به 
بهبود روند سم زدایی از بدن و همچنین التیام زخم ها و 

جراحات کمک می کند.
کلم قرمز برای کاهش علائم پیری

پیری دیر یا زود فرا می رسد. مهمترین کاری که ما 
می توانیم بکنیم به تأخیر انداختن آن است. آب کلم 
 A و C،E قرمز حاوی آنتی اکسیدان ها و ویتامین های
است که به رطوبت بخشی پوست کمک کرده و باعث 
تقویت و حفظ شفافیت طبیعی آن می شوند. این ماده 
غذایی همچنین در تولید کلاژن نقش دارد که خاصیت 
باعث  برد. کلاژن سازی  بالا می  را  پوست  ارتجاعی 

افزایش سلامت پوست و عضلات می شود.
کلم قرمز برای تسکین دردها

کلم قرمز تأثیر مثال زدنی در دستگاه گوارش دارد 
چون در تولید صفرا کمک می کند. بنابراین با مصرف 
کلم قرمز از بروز مشکلاتی مانند سوءهاضمه یا یبوست 
گرفته می شود. توجه داشته باشید که آب کلم قرمز 

برای بهبود زخم های معده مؤثر است.
آرتروز  کلیوی،  دردهای  تسکین  برای  قرمز  کلم 

به  نوع کلم همچنین  این  است.  مفید  روماتیسم  و 
خانم های شیرده که با التهاب های مرتبط با این دوره 
درگیر هستند توصیه می شود. کلم قرمز حاوی خواص 
آرامبخشی و مسکنی است که در عین حال به تصفیه 
خون نیز کمک کرده و در رفع مشکل بی خوابی نیز مؤثر 
عمل می کند. این خواص کلم قرمز به وجود ماده ای به 
نام لاکتوکوپیکرین مربوط می شود. این ماده در تسکین 
سرفه های خشک و غلط دار نیز مؤثر است. می توانید 
چند برگ از این کلم را گرم کرده و روی منطقه دردناک 

و ملتهب بگذارید تا درد کاهش پیدا کند.
کلم قرمز برای مقابله با مالاریا

مالاریا که از گزش پشه انتقال می یابد گلبول های قرمز 
را درگیر کرده و باعث بروز مشکلاتی مانند کم خونی، 
لرز، حالت تهوع، استفراغ، سردرد، گیجی، بیهوشی و کما 
می شود. برای درمان مالاریا لازم است که به پزشک 
متخصص مراجعه و دارو مصرف شود. با این  حال مصرف 
کلم قرمز نیز به دلیل دارا بدون لاکتوکوپیکرین برای 

مقابله با علائم این بیماری مفید است.
کلم قرمز برای کنترل دیابت

مصرف کلم قرمز برای کنترل میزان قند خون مؤثر 
است چون این ماده معدنی حاوی انسولین طبیعی است. 
علاوه بر این به دلیل میزان اندک کالری و کربوهیدرات 
ها و همچنین میزان بالای فیبرها بدون چاقی باعث 
ایجاد سیری زودهنگام می شود. بنابراین برای افرادی که 
از دیابت رنج می برد مصرف کلم قرمز در سالادها یا به 
صورت نوشیدنی تأثیر زیادی در کنترل گرسنگی دارد.
کلم قرمز برای داشتن استخوان های سالم و 

محکم
میزان بالای ویتامین K موجود در کلم قرمز برای 
سلامت استخوان ها مفید است. این خاصیت مربوط به 
وجود پروتئین خاصی به نام استئوکالسین در استخوان 
است که به ویتامین K نیاز دارد. بنابراین توصیه می شود 
برای حفظ سلامت استخوان ها به طور مرتب از این کلم 

استفاده کنید.

علمی و سلامت 

 به این 11 دلیل کلم قرمز بخورید!
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با انگشتر تماس تلفنی بگیرید

افزایش امنیت و سرعت کارت های اعتباری 
پس از 2۰سال

مدت هاست نویسندگان داستان های علمی-تخیلی 
راجع به خیزش ربات ها علیه نوع بشر در آینده و وقوع 
جنگ میان انسان و ربات قصه پردازی می کنند، غافل 
از اینکه این جنگ هم اکنون حداقل در آمریکا آغاز 
شده است! جنگ بر سر شغل که تاکنون ربات ها برنده 

بوده اند.
اندرو مک آفی دانشمند محقق در موسسه مدیریت 
و تکنولوژی ماساچوست آمریکا، سالهاست در مورد 
عواقب سیاست جایگزینی ربات به جای انسان مطالعه 
می کند و هشدار می دهد. او در نویسندگی دو کتاب با 
این مضامین به نام های "مقابله با ماشین ها" و "دومین 
عصر ماشین ها" مشارکت داشته و به طور منظم در 
کنفرانس های مرتبط با این موضوعات شرکت می کند. 
نگرانی های وی در سالیان اخیر بیش از پیش شده 

است.
مک آفی در کنفرانس ماه ژانویه هشدار داد، اگر روند 
کنونی ادامه پیدا کند بر خلاف داستان های علمی-

قیام  ربات ها  علیه  انسان ها هستند که  این  تخیلی 
خواهند کرد. در حالی که دونالد ترامپ سال گذشته 
بخش زیادی از آرای خود را مرهون وعده ایجاد شغل 
است با این روند این وعده به هیچ وجه عملی به نظر 

نمی رسد.
و  ربات ها  میان  آشوب  وقوع  احتمال  از  مک آفی 
انسان ها در آینده ای نزدیک خبر می دهد و نقشی که 

آموزش عالی می تواند برای جلوگیری از آن ایفا کند.
به طبقه متوسط طی  راجع  لفاظی های سیاسی 
سالیان اخیر تغییری نکرده، در حالی که ترکیب این 
طبقه به واسطه پیشرفت تکنولوژی دستخوش تغییرات 
منفی زیادی شده است. به طوری که شغل بسیاری از 
اقشار متوسط جامعه توسط ربات ها غصب شده است. 

اما چگونه؟
جواب این سوال در بررسی مسیر پیش گرفته شده 
توسط دولت و دیگر سازمان هاست. تکنولوژی بسیاری 
از کارها را تسهیل و اتوماسیون کرده است و این امر 
باعث شده تا بسیاری از مشاغل از دست قشر کارگر و 
متوسط جامعه دربیاید و به ماشین ها سپرده شود. اما 
دولت معتقد است استفاده از انسان ها در خطوط تولید 
کارخانه ها موجب اتلاف وقت و سرمایه و کاهش بازدهی 

مفید می شود.
مک آفی معتقد است ورود موسسات آموزش عالی 
به این موضوع و ارائه راهکارهای مفید می تواند موثر 
واقع شود و به حل بحران پیش رو کمک کند. بحرانی 
که با اشغال شغل های انسان ها توسط ربات ها روز به 
روز در حال نزدیک شدن است و می تواند پیش بینی 
نویسندگان کتاب های علمی-تخیلی را به طور معکوس 

محقق کند.

برنده جنگ انسان و ربات کیست؟

یک شرکت تجاری کیسه خواب جدیدی به نام Jam30 عرضه کرده که به علت 
طراحی مناسب و فناوری جدید به کار رفته در آن تجربه ای لذت بخش از خواب در 

طبیعت را به ارمغان می آورد.
کیسه خواب یاد شده در دو مدل متفاوت برای مردان و زنان ارائه می شود که 

متناسب با ویژگی های بدنی آنان است.
کیسه خواب مذکور مجهز به دریچه های حرارتی خاصی است که باعث می شود 
دمای داخل محیط کیسه خواب همیشه در حد تعادل باقی بماند. این دریچه ها 
در صورت گرم شدن هوا از حرارت داخل کیسه خواب می کاهند تا استراحت افراد 

مختل نشود.
دریچه مذکور از دو شکاف کوچک در جلوی کیسه خواب تشکیل شده که پارچه 
مورد استفاده در آنها خروج هوای گرم از درون کیسه خواب را ممکن می کند، اما مانع 

از ورود هوای سرد به داخل می شود.
همچنین طراحی این کیسه خواب به شکل یک قاشق و با ایجاد فضای کافی 
صورت گرفته است که باعث می شود فضای کافی برای آرنج و همین طور زانوی 

فرد وجود داشته باشد.

وزن این کیسه خواب 995 گرم است و می توان آن را به راحتی تا زد. استحکام و 
مقاومت بالا از جمله دیگر مزایای این کیسه خواب است. زیپ دوطرفه و طراحی بالش 

در قالب یک جیب بغل برای این کیسه خواب از جمله مزایای آن است.

دانشمندان ماده ای ساخته اند که می توان بر روی 
آن سلولهای مغزی را رشد داد. این اتفاق تاریخی 
قابلیت  با  نورونی  مصنوعی  بخشهای  تولید  امکان 
به کارگیری در مغز را فراهم می کند.  این نوآوری 
در دانشگاه ملی استرالیا دنبال می شود جایی که 
دانشمندان به دنبال آن هستند تا تحولی بزرگ در 
فرآیند درمان اختلالات مغزی ایجاد کنند. به باور 
این دانشمندان، اکنون می توان به چشم اندازی فکر 
کرد که در آن امکان ساخت مدارات خاص با بهره 

گیری از سلولهای مغزی وجود دارد. این دانشمندان 
توانسته اند سلولهای مغزی را بر روی نوعی تراشه 
ویفر نیمه هادی رشد دهند. این فرآیند مبتنی بر 
الگوی نانوسیمها بوده است. در واقع این ریزساختارها 
همچون اسکلت داربستی برای رشد سلولهای مغزی 
عمل می کنند. این دستاورد می تواند به عنوان پلت 
فورمی برای مطالعه چگونگی اتصال سلولهای مغزی 
به یکدیگر در نظر گرفته شود. دکتر گاتام از دانشکده 
مهندسی دانشگاه ملی استرالیا که هدایت این پروژه 

را بر عهده داشته می گوید: آنچه که انجام داده ایم 
نورونی  پروتزهای  به سوی ساخت  تازه  ای  دریچه 
باز می کند که می توان از آنها برای ترمیم مغزهای 
آسیب دیده از حواث، سکته و اختلالات مرتبط با زوال 
مرکز فرمانده بدن استفاده کرد.  دانشگاه ملی استرالیا 
اعلام کرده که این پروژه نخستین مورد در نوع خود 
در دنیا به حساب می آید که نشان می دهد مدارات 
نورونی رشد داده شده بر روی داربستهای ساخته شده 

از سیمهای نانویی چگونه عمل می کنند.

فرمت »MP3« که برای رمزگذاری فایل های دیجیتال صوتی به کار می رفت، 
پس از دو دهه منسوخ شد.

فایل های صوتی »MP3« دو دهه قبل شیوه   فرمت کدگذاری دیجیتالی 
موسیقی گوش دادن افراد را دگر گون کرد. اما این فرمت اکنون منسوخ شده است. 

سازنده این فرمت به طور رسمی برنامه لیسانس آن را منهدم کرده است.

البته تاریخچه مالکیت تاریخی حق امتیاز فناوریMP3 بسیار پیچیده است اما 
موسسه »فرانهوفر« ادعا می کند حق اجازه استفاده از برخی امتیازهای خاص 
MP3 را به برخی برنامه نویسان داده است که خواهان »توزیع یا فروش رمزگشاها 
و رمزگذارها« برای این نوع فرمت هستند. این اعلامیه درحالی اعلام می شود که 

شرکت مذکور برنامه اعطای لیسانس خود را پایان خواهد داد.

با این کیسه خواب در طبیعت آسوده بخوابید

تولید مغز روی تراشه

MP3 منسوخ شد

به تازگی انگشتر هوشمندی به بازار امده که از نظر ابعاد یک دهم گوشی های 
هوشمند است، اما از بسیاری از قابلیت های آنها برخوردار است.

جواهر مذکور که Modulaj نام دارد توسط شرکت Triing طراحی شده و در 
طراحی آن از تیتانیوم و برخی سنگ های قیمتی نیز بهره گرفته شده است.

یکی از مزایای جالب این انگشتر قابلیت سازماندهی و طبقه بندی داده های ذخیره 
شده بر روی گوشی های هوشمند است. همچنین این انگشتر کاربران را از تماس تلفن 
همراه، دریافت پیامک و ایمیل مطلع کرده و می توان آن را به گونه ای برنامه ریزی کرد 
تا کاربر تنها از پیام های ارسالی افرادی خاص مطلع شود. برنامه ریزی انجام قرارهای 
ملاقات یا فریب افراد دور و بر با ایجاد تماس تلفنی ساختگی از طریق این انگشتر از 
 iOS جمله دیگر مزایای آن است. انگشتر یاد شده با هر دو سیستم عامل اندروید و
سازگار است و در درون ان حسگرهای متعدد بصری و ارسال هشدار تعبیه شده است. 
این حسگرها به لمس انگشت نیز فعال هستند و از این طریق می توان آنها را برنامه 
ریزی کرد. انگشتر یاد شده در سه رنگ سفید، آبی و سیاه و در ماه فوریه سال 2018 

عرضه خواهد شد. قیمت این انگشتر برای پیش خرید 170 دلار است.

استفاده از نسل جدیدی از تراشه ها در کارت های اعتباری سرعت تبادل داده در 
آنها را به میزان چشمگیری افزایش داده و تحولی اساسی در صنعت تجارت الکترونیک 
ایجاد می کند.  افزایش سرعت تعامل کارت های اعتباری با دستگاه های کارت 
خوان یا POS ها نیز از جمله دیگر مزایای استفاده از فناوری یاد شده است. شرکت 
مسترکارت برای حل مشکلات این چنینی در حال مذاکره با تعدادی از موسسات ارائه 
M/ دهنده خدمات پرداخت الکترونیک است تا بتواند از این فناوری جدید موسوم به

Chip Fast با سرعت بیشتری استفاده کند. این شرکت امیدوار است استفاده از این 
فناوری به زودی آغاز شود تا علاوه بر سرعت امنیت بیشتری نیز در مبادلات مالی 
الکترونیک حاکم شود. از جمله موسساتی که در این زمینه با مسترکارت به توافق 
رسیده اند می توان به Global Payments و Verifone اشاره کرد. استفاده گسترده 
از این فناوری جدید مستلزم به روزرسانی استاندارد جهانی مورد استفاده در کارت 
های دارای تراشه است و انتظار می رود این روند با همکاری گسترده شرکت ها و 
موسسات صنعتی اتفاق بیفتد. مسترکارت مدعی است با استفاده از فناوری مذکور 
کپی و جعل کارت های اعتباری و کلاهبرداری های این چنینی نیز ناممکن خواهد 
شد. کارشناسان می گویند این اولین به روزرسانی جدی فناوری مورد استفاده در 

کارت های اعتباری بعد از گذشت نزدیک به دو دهه است.
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 حسن بختیارزاده 

دولت تدبیر و امید در چهار سال گذشته با تاکید 
برعقلانیت و اعتدال  اقدامات گسترده ای درسطح  
کشور و به طبع آن در استان قم انجام داده است 
که بخشی از اقدامات در استان قم را در ادامه 

می خوانید.
الف:حوزه سیاسی

1-بازسازی مناسبات مراجع و علمای قم با دولت
2-حمایت مؤثر مراجع و علمای  قم از سیاست 

خارجی دولت به ویژه برجام
ب:حوزه شوراهای اسلامی و شهرداریها:

3-صدور مجوز استخدام400آتش نشان برای 
شهر قم از جانب دولت و جذب آنها

4-جلوگیری از افزایش فراقانونی حقوق مدیران 
شهرداریهای استان

5-انجام اقدامات لازم برای صدور مجوز تبدیل 
از  استان  های  شهرداری  کارکنان  وضعیت 

قراردادی به پیمانی
بهای  و  عوارض  نرخ  افزایش  بر  6-پافشاری 
و  تورم  نرخ  اساس  بر  تنها  شهرداریها  خدمات 

جلوگیری از افزایش بی رویه آن
7-تثبیت حدنصاب قانونی در توافق تفکیك میان 
شهرداری و مالکان و جلوگیری از تملك بیش از 
50درصد زمینها از جانب شهرداریها با هدف حفظ 

حقوق شهروندان
8-نظام مندسازی سفر خارج از کشور اعضای 
شوراهای اسلامی و جلوگیری از انجام دلخواهانه 

و خودسرانه این سفرها
ریالی  های7000میلیارد  بدهی  9-تسویه 
دستگاههای دولتی به شهرداری قم که از دولتهای 
قبل ادامه یافته بود و پرداخت آن نقشی تحول 
ساز برای مدیریت شهری قم در پی خواهد داشت.

شهردار  انتصاب  از  قاطعانه  10-جلوگیری 
ناکارآمد برای قم در سال1393و خودداری وزیر 

کشور از صدور ابلاغ او
شوراهای  اعضای  تخلفات   به  11-رسیدگی 
اسلامی در چارچوب هیأت حل اختلاف شوراهای 

اسلامی
12-تخصیص مبالغ قانونی از محل درآمدهای 

مختلف به شهرداریهای استان
دولتی  رایگان  قیر  سهمیه  13-اعطای 

شهرداریهای استان
14- هماهنگی و تمهید مؤثر برای همکاری 
افزایش  دانشگاه مفید و شهرداری قم با هدف 
فضای سبز که شهرداری درحال  به  15هکتار 

اجرای طرح آن است.
15-حل مشکل بدهی 14میلیاردی شهرداری 
قم به نظام بانکی در چارچوب هیأت حل اختلاف 

استان
16-نوسازی 1200خودرو حمل و نقل عمومی 

شهر قم از محل وام های دولتی
17-پی گیریهای مؤثر برای استفاده از پساب به 
میزان4ونیم  میلیون متر مکعب در سال به جای 

آب شرب برای آبیاری فضای سبز شهری قم

18-جلوگیری از اجرای طرحهای نامناسب در 
بلوار پیامبر اعظم با هدف حفظ حقوق شهرندان 

قم
پ:بخش عمرانی:

حمل و نقل:
19-استاندارسازی،تکمیل و افتتاح آزادراه قم-

گرمسار
قطار  اندازی  راه  گیرانه  پی  تداوم  و  20-آغاز 

پرسرعت تهران-قم-اصفهان
قطارهای  ترین  مدرن  از  یکی  21-اختصاص 

کشور به مسیر قم-مشهد
از  استان  آزادراههای  طول  22-افزایش 
136کیلومتر در سال 1392به209کیلومتر در 

سال 1394
از  استان  بزرگراههای  طول  23-افزایش 
156کیلومتر در سال 1392به191 کیلومتر در 

سال 1394
24-ادامه عملیات بهسازی مسیر قم-نیزار

25-ادامه عملیات اجرایی احداث مسیر اصلی 
سلفچگان-ساوه

26-ادامه احداث راه اصلی آوه-قم و پیشرفت 
قابل ملاحظه آن

بهداشت و درمان:
27-تکمیل و افتتاح بیمارستان فرقانی

احداث  برای  اولیه  اقدامات  28-انجام 
بیمارستان1000تختخوابی

29-پیشرفت قابل ملاحظه احداث بیمارستان 
نیروگاه

30-احداث ساختمان4 واحد اورژانس
31-احداث یك واحد اورژانس هوایی
32-ایجاد170پایگاه و مرکز سلامت

آموزش عالی:

33-ادامه عملیات احداث و تکمیل دانشکده 
فنی-مهندسی دانشگاه قم

پردیس  احداث  عملیات  اجرای  34-تداوم 
دانشگاهی قم

افتتاح دانشکده ادبیات و علوم  35-تکمیل و 
انسانی دانشگاه حضرت معصومه

36-انجام مطالعه و آغاز عملیات احداث سلف 
سرویس دانشگاه حضرت معصومه

ساختمان  احداث  اجرایی  عملیات  37-ادامه 
مرکزی دانشگاه حضرت معصومه

ت:بخش کشاورزی:
38-توسعه باغهای استان به میزان7477

39-توسعه زمینهای زیرکشت گیاهان دارویی به 
میزان134هکتار

40-توسعه زمینهای زیرکشت با روش آبیاری 
نوین)میکرو(به میزان1297هکتار

41-توسعه مصرف کودهای زیستی و ارگانیك با 
هدف تولید محصول در سطح2400هکتار از مزارع 

استان
قناتهای  نوسازی  و  بازسازی  42-اجرای طرح 

کشاورزی
 43-توسعه صنایع کشاورزی به ویژه صنایع بسته 
بندی از جمله بسته بندی72328تن محصولات 

کشاورزی و نیز2400تن محصولات باغی 
44- اجرای طرح تجهیز و نوسازی زمینهای 
زیرسدهای مخزنی و بندهای انحرافی با هدف 

جلوگیری از هدررفت منابع آب
ث:بخش منابع آب:

45-تکمیل طرح احداث سد کوچری و تونلهای 
انتقال آب از سرشاخه های دز به استان قم با 

اعتباری بالغ بر770میلیارد ریال 
46-توسعه شبکه آب و فاضلاب شهری 

به  شهری  فاضلاب  و  آب  شبکه  47-اصلاح 
میزان83کیلومتر

48-تکمیل و افتتاح تصفیه خانه قم
49-انسداد 146حلقه چاه غیرمجاز

50-نصب کنتورهای هوشمند برای310حلقه 
چاه کشاورزی

ج:بخش ورزش و فرهنگ و هنر:
51-اجرای رو به اتمام طرح زمین روباز ورزشی 
پردیسان که فضاهای متنوع ورزشی را همچون 

زمین فوتبال،بسکتبال و تنیس، دربرمی گیرد 
52-آغاز و پیشرفت عملیات ساخت سالن ورزش 

باستانی پوریای ولی 
53-اجرای رو به اتمام عملیات احداث مجموعه 

ورزشی کارگران شامل فضاهای متنوع ورزشی
54-تکمیل و افتتاح طرح تالار مرکزی شهر قم 

چ:دستاوردهای برجام
55-شکل گیری کنسرسیومهای صادراتی فرش، 
سنگ و سوهان و گفتگو با طرفهای خارجی از 

جمله آلمانها و ایتالیاییها
56-افزایش تعداد واحدهای صادراتی استان از 

22 واحد به 49واحد
در  استان  صنعتی  واحدهای  57-حضور 

نمایشگاههای خارجی از جمله در ایتالیا
58-سفر کم سابقه هیأت های اقتصادی خارجی 

به استان
59-توافق با طرف فرانسوی برای ایجاد هتل 

5ستاره در بلوار پیامبر
60-مذاکرات موفقیت آمیز با فرانسویها برای 

ایجاد ایستگاه قطار پرسرعت
61-افزایش چشمگیر مشتریان صادراتی استان 

نسبت به دوره پیش از برجام
62-انعقاد 4قرارداد برای واگذاری 40هکتار از 

زمینهای شهرك الغدیر که می تواند هزاران شغل، 
ایجاد کند.نکته مهم آن است که هیچ توافقی برای 
از  واگذاری زمینهای این شهرك در دوره پیش 
برجام، به سبب بی میلی سرمایه گذاران، صورت 

نگرفته بود.
ورود  دستگاههای  رفع مشکلات  و  63-حل 
تولیدی خارجی به استان که سبب افزایش تولید 

خواهد شد.
بیش  به  استان  صادرات  ارزش  64-افزایش 
از150میلیون دلار به خارج از کشور در یازده ماه 

گذشته
دریافت  و  صادره  ارزی  65-صدور 386حواله 

55حواله وارده از جانب بانکهای استان
66-گشایش 125اعتبار اسنادی برای واردات و 
15 اعتبار اسنادی برای صادرات از جانب بانکهای 

استان
ح:مسکن مهر:

67-اعطای7314میلیارد ریال تسهیلات مسکن 
مهر در4سال گذشته

68-افتتاح24380واحد مسکن مهر دراستان
خ:مخابرات و فناوری ارتباطات:

69-واگذاری150000خط تلفن ثابت
70-واگذاری بیش از300000خط تلفن همراه 

اول
71-ایجاد250کیلومتر شبکه کابل و فیبر نوری

BTS72-احداث بیش از450ایستگاه
د:صنعت و معدن:

73-سرمایه گذاری در واحدهای صنعتی دارای 
پروانه بهره برداری به میزان23هزار میلیارد ریال

74-سرمایه گذاری در طرحهای صنعتی در حال 
اجرا به میزان 30هزار میلیارد ریال

75-سرمایه گذاری در واحد صنایع معدنی دارای 
پروانه بهره برداری به میزان1800میلیارد ریال

ذ:عمران و توسعه روستایی
آبرسانی  توسعه  و  اصلاح  76-اجرای31طرح 

روستایی با اعتباری معادل118میلیارد ریال
77-آغاز و ادامه تکمیل مجتمعهای آبرسانی 

روستایی
78-آبرسانی به 23روستا از سرشاخه های دز

79-اختصاص 200میلیارد ریال وام کم بهره  به 
طرحهای اشتغال زایی روستایی

80-احیا و مرمت135رشته قنات
گاز  گذاری  شبکه  605کیلومتر  81-انجام 
روستایی و گازرسانی به 4روستای فاقد گاز رسانی

به  گازرسانی  برای  لازم  اقدامات  82-آغاز 
روستاهای دهستان قاهان در بخش خلجستان

83-افزایش 4307مشترك جدید برق
84-افتتاح24طرح عمرانی از جانب دهیاریهای 

استان در دهه فجرسال1395
85-احداث11 سالن ورزشی

86-احداث یك باب خانه بهداشت
87-گسترش پوشش اینترنت به110 روستا

89-اجرای 59طرح هادی روستایی
90-توزیع127000متر مربع قیر رایگان میان 

روستاهای استان

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم  خبردادره آورد های دولت تدبیر و امید براي قم

بهره برداری از بیمارستان 172 تختخوابی 
نیروگاه قم نیمه نخست امسال 

معاون توسعه مدیریت و منابع دانشگاه علوم پزشکی قم گفت: بیمارستان 172 
تختخوابی نیروگاه قم که در منطقه محروم نیروگاه در حال احداث است، نیمه 

نخست امسال به بهره برداری می رسد. 
علی اصغر اکرمی با بیان این که هیچ واحد درمانی و بیمارستانی در منطقه 
نیروگاه قم وجود ندارد، افزود: برای احداث این بیمارستان که مراحل نهایی تکمیل 
را سپری می کند، تاکنون 450 میلیارد ریال هزینه شده است. وی بیان کرد: 
احداث این مرکز درمانی از سال 89 آغاز شد، ولی به دلیل مشکلات اعتباری 
تا سال 93 متوقف بود که با تامین بودجه در حال حاضر این بیمارستان 90 
درصد پیشرفت فیزیکی دارد و امیدواریم تا خردادماه امسال به چرخه درمان در 
قم اضافه شود. وی گفت: این بیمارستان 15 هزار متر مربع فضای درمانی دارد و 
در هفت طبقه در حال ساخت می باشد که دارای بخش های جراحی عمومی، 
داخلی، نوزادان، زنان و زایمان، اورژانس، درمانگاه و بخش های پاراکلینیکی مثل 
داروخانه و تصویربرداری است. اکرمی خاطرنشان کرد: سال گذشته بخش زیادی 
از تجهیزات این بیمارستان وارد قم و در انبار دانشگاه علوم پزشکی تا زمان افتتاح 
این مرکز نگهداری می شود.  وی اضافه کرد: مجوز استخدام بخشی از کادر درمانی 
بیمارستان نیروگاه نیز اخذ شده و در حال گزینش افراد هستیم که به محض افتتاح 
در این مرکز درمانی مشغول به فعالیت شوند. نیروگاه متراکم ترین و پرجمعیت 
ترین منطقه قم بیش از 450 هزار تن جمعیت دارد و در غرب قم واقع شده است؛ 
بیشتر نقاط این منطقه قدمتی بیش از 50 سال ندارد و مهاجران از قومیت  های 
مختلف را در خود جای داده است. وی بیان کرد: در حال حاضر یک هزار و 400 
تخت بیمارستانی در بخش دولتی و 450 تخت در بخش خصوصی و خیریه استان 
قم فعال است. معاون دانشگاه علوم پزشکی قم افزود: بر اساس استاندارد وزارت 
بهداشت، درمان و آموزش پزشکی به ازای هر یک هزار تن باید 2.7 تخت در استان 
قم موجود باشد که در این صورت تعداد تخت های بیمارستانی قم باید به چهار 

هزار تخت افزایش یابد و امیدواریم این امر تا سال 1404 محقق شود. 

 رئیس سازمان صنعت و تجارت استان قم: 

محصولات استان قم به 3۸ کشور صادر می شود 
 رئیس سازمان صنعت، معدن و تجارت استان قم از صادرات غیرنفتی استان قم 

به 38 کشور مختلف خبر داد. 
احمد ذاکری با اشاره به اهمیت اجرایی شدن اقتصاد مقاومتی اظهار داشت: برای 
ارتقای وضعیت صنعت در استان قم گام های خوبی برای تبدیل شدن به قطب 
صنعتی و اجرای اقتصاد مقاومتی برداشته  شده است که از ابتدای دولت یازدهم 
توانسته ایم بیش از 720 میلیون دلار صادرات داشته باشیم. وی با بیان اینکه صادرات 
انجام شده غیرنفتی و به 38 کشور صورت پذیرفته است، افزود: مواد پلاستیکی و 
شیمیایی، فرش، چسب، غلات و کفش بیشترین کالاهای صادر شده به کشورهای 
مختلف به ویژه در همسایگان ایران بوده است. رئیس سازمان صنعت، معدن و 
تجارت استان قم ادامه داد: در سه سال گذشته مجوز تأسیس 580 واحد صنعتی 
با اشتغال زایی بیش از هفت هزار نفر در قم صورت گرفته است همچنین بیش از 
90 درصد واحدهای صنعتی قم را صنایع کوچک و متوسط تشکیل می دهد. وی با 
تأکید بر اینکه در راستای فرمایشات رهبر معظم انقلاب، وزارتخانه صنعت و معدن 
تمام تلاش خود را معطوف به راه اندازی واحدهای راکد و نیمه راکد کرده است ابراز 
کرد: در همین راستا از اوایل سال گذشته بیش از 140 واحد صنعتی در استان 
قم توانسته اند از تسهیلات رونق تولید استفاده کنند. ذاکری با اشاره به اینکه یکی 
از راه های حمایت از صنعتگران و تولیدکنندگان پرداخت تسهیلات بانکی است 
خاطرنشان کرد: در این طرح بیش از 2900 میلیارد ریال به واحدهای صنعتی و 
کشاورزی پرداخت  شده است که باید در کنار توجه به اهمیت نقدینگی دستگاه های 

دیگر هم کمک کنند تا در کنار ایجاد اشتغال رونق به کسب  و کار نیز برگردد.

مدیرعامل بانک سلول های بنیادی بند ناف رویان خبر داد 

ذخیره ۸۰ هزار نمونه سلول های بنیادی 
خون بندناف 

 مدیرعامل بانک سلول های بنیادی بند ناف رویان گفت: ذخیره 20هزار نمونه 
خون بندناف در بانک های عمومی و 80 هزار نمونه در بانک خصوصی سرمایه این 

مراکز در سطح کشور است. 
مرتضی ضرابی  روز گذشته در نشست مطبوعاتی و خبری بانک سلول های 
بنیادی خون بندناف رویان که در سالن کنفرانس بیمارستان حضرت معصومه)س( 
برگزار شد، اظهار داشت: استفاده از سلول های بنیادی در درمان بیماری ها نوعی 
انقلاب در حوزه پزشکی است. وی آغاز به کار این موسسه را در سال 1384 عنوان 
کرد و افزود: ایران بزرگ ترین ظرفیت بانک سلولی در سطح منطقه را داشته و 
این سلول های بنیادی  از خون بندناف نوزاد تازه متولدشده گرفته و در بانک های 
خصوصی و دولتی ذخیره و نگهداری می شود. ضرابی عملکرد این بانک ها را در 
نگهداری خون بندناف و جفت جنین توضیح داد و گفت: در بانک های عمومی 
خانواده با اهداء خون بندناف اجازه می دهند کسانی که به این سلول های بنیادی 
احتیاج دارند از آن استفاده کرده اما در بانک خصوصی خانواده ضمن امکان 
اهداء حق استفاده آن را برای خود محفوظ نگه داشته و هزینه نگهداری آن را 
نیز می پردازد. وی از ذخیره 20 هزار نمونه خون بند ناف در بانک های عمومی 
خبر داد و تصریح کرد: این مراکز در پژوهشگاه رویان، سازمان انتقال خون و 
بیمارستان شریعتی فعال بوده ولی بانک خصوصی با 80 هزار نمونه ذخیره تنها در 
پژوهشگاه جهاد رویان فعال است. ضرابی با درخواست از خیرین برای فعالیت در 
این حوزه خاطرنشان کرد: درمان بیماران تالاسمی، سرطان های خون و درمجموع 
بیماری های خونی از این روش بسیار مؤثرتر از روش های شیمی درمانی بوده اما 
هزینه نگهداری و انجام آزمایش ها ژنتیکی آن سنگین بوده و این موضوع لزوم ورود 
خیرین با این حوزه را نشان می دهد. وی بابیان این اصل که کشور از این روش 
می تواند در کاهش هزینه های درمانی و خروج ارز از کشور صرفه جویی کند،گفت: 
جذب توریسم پزشکی به عنوان یکی از راه های خودکفایی سیستم درمانی در همه 
کشورها موردتوجه قرار گرفته و ایران نیز باکار در این حوزه و فرهنگ سازی و 
ورود خیرین می تواند بسیار قوی عمل کند. مدیرعامل بانک سلول های بنیادی بند 
ناف رویان از شهرهای پیشرو در این امر یادکرد و افزود: قم نیز با روزانه یک صد 
زایمان می تواند مانند شهرهای اصفهان، خراسان رضوی، فارس، کرمان، مازندران و 
خوزستان گام های مهمی در این زمینه برداشته و با ورود به سیستم بانک عمومی 
از این سرمایه به بالقوه کمال استفاده را ببرد. ضرابی از 27 دفتر نمایندگی در 
کل کشور خبر داد و گفت: در حال حاضر در اقلیم کردستان عراق شهر اربیل 
نیز نمایندگی داشته و در سال جاری با توجه به درخواست کشورهای لبنان، 

آذربایجان، عمان و عمارات دفاتر نمایندگی افتتاح خواهد شد.

مدیر بیمارستان حضرت معصومه)س(  قم مطرح کرد

استفاده از سلول های بنیادی بهترین جایگزین 
شیمی درمانی

 مدیر بیمارستان حضرت معصومه)س(  قم گفت: استفاده از سلول های بنیادی 
خون بندناف نوزاد به عنوان جایگزین شیمی درمانی در درمان سرطان ها باید 

موردتوجه قرار گیرد. 
سید کمال اسحاق حسینی  روز گذشته در نشست مطبوعاتی و خبری بانک 
سلول های بنیادی خون بند ناف رویان که در سالن کنفرانس بیمارستان حضرت 
معصومه)س( برگزار شد اظهار داشت: استفاده از سلول های بنیادی خون بند ناف 
نوزاد به عنوان جایگزین شیمی درمانی در درمان سرطان ها باید موردتوجه قرار گیرد.

وی استفاده از سلول های بنیادی را تشریح کرد و افزود: یکی از روش های استخراج 
سلول های بنیادی از خون بند ناف نوزادان بوده که در این روش به علت عدم ارتباط 
محیطی عاری از هر نوع آلودگی، بهترین نوع سلول های بنیادی به حساب می آید.

مدیر بیمارستان حضرت معصومه)س( با تأکید بر مؤثر بودن این نوع روش درمان 
خاطرنشان کرد: درمان بیماری های تالاسمی، سرطان های خون و غدد لنفاوی و 
همچنین کم خونی های مادرزادی و اکتسابی با این روش بسیار کم خطر بوده و 
مؤثرتر است. اسحاق حسینی با اشاره به نگاه و فرهنگ کشورهای دیگر در اهداء 
خون بند ناف گفت: درست است که آمار اهدا در کشورهای غربی نسبت به ایران 
قابل توجه بوده اما هنوز 30 درصد افراد جامعه غرب با اهداء خون بند ناف در این 

امر شرکت می کنند که در ایران از این درصد، بسیار کمتر است.
وی با بیان هزینه های بالای نگهداری سلول های بنیادین در بانک های عمومی 
و خصوصی تصریح کرد: با ورود خیّرین در این عرصه می توانیم از این روش در 
درمان کودکان سرطانی ورود پیدا کرده و نتیجه ای بسیار مطلوب تر را نسبت به 
شیمی درمانی داشته و شاهد انقلاب بزرگی در حوزه درمان بیماران سرطانی در 

کشور باشیم.

وعده افزایش یارانه و پیامدهای نامطلوب اقتصادی

بداخلاقی سیاسی در لفافه تبلیغات انتخاباتی 

افزایش میزان یارانه نقدی به عنوان وعده برخی از نامزدهای 
ریاست جمهوری در صورت تحقق، پیامدهای اقتصادی نامطلوب 
بسیاری برای کشور به همراه می آورد؛ پیامدهایی چون افزایش 
قیمت حامل های انرژی و تورم افسارگسیخته که مردم نسبت به 

آن آگاهی چندانی ندارند.
دوازدهمین انتخابات ریاست جمهوری در راه است و تبلیغات 
نامزدهای انتخاباتی این روزها به اوج رسیده است. تبلیغات یکی 
از مهمترین راه های افزایش شناخت و آگاهی مردم از نامزدها و 
اهداف و برنامه های آنان است. نامزدها در جریان تبلیغات انتخاباتی 
به معرفی ایده ها و برنامه های خود برای اداره کشور می پردازند و 
تلاش می کنند با تصویر کردن آینده ای بهتر در اذهان مردم، آرای 
بیشتری را به سوی خود جلب کنند. در این میان برخی نامزدها 
با نیازسنجی از طبقات ضعیف جامعه، وعده افزایش یارانه نقدی 
را مطرح می کنند؛ وعده ای که اگرچه ممکن است سبد رای 
این نامزدها را سنگین تر و مسیر آنان به سوی پاستور را هموارتر 
کند، اما در چارچوب قانون برنامه ششم توسعه نمی گنجد و در 
صورت اجرا در بلند مدت پیامدهای اقتصادی ناگواری به دنبال 

خواهد آورد.
**هدفمندی یارانه ها و اهدافی که بر زمین ماند

قانون هدفمندی یارانه ها مصوب دی ماه 1388، اهداف بزرگی 
را برای خود در نظر گرفته بود؛ اهدافی چون اصلاح قیمت حامل 
های انرژی و تخصیص بخش عمده ای از درآمدهای حاصل از آن 

به توسعه زیرساخت های اقتصادی. 
پرداخت بخشی از درآمد حاصل از هدفمندی به مردم برای حفظ 
عدالت توزیعی تنها بخشی از اهداف هدفمندی یارانه ها بود که قرار 
بود در مراحل بعدی اجرای این طرح و همزمان با ایجاد بسترهایی 

برای توانمندسازی اقتصادی مردم، به حداقل برسد. 
اجرای ناقص و نیم بند قانون هدفمندی یارانه ها در دولت 
های نهم و دهم اما این طرح را به طرح ناکارآمدی تبدیل کرد 
که نتوانست به اهداف اولیه خود دست یابد. آنچه از این طرح به 
دولت یازدهم به ارث رسید، طرحی بود که از نظر مردم به پرداخت 
نقدی یارانه تقلیل یافته بود. تلاش دولت برای اصلاح این روند 

طی سال های گذشته به رغم مقاومت هایی که وجود داشت، به 
حذف برخی ثروتمندان از جمع یارانه بگیران منجر شده است. با 
این حال دولت همچنان اجرای فازهای دیگر این طرح را در دستور 

کار خود دارد. 
اجرای ناقص طرح هدفمندی یارانه ها، بخش قابل توجهی از 
منابع دولت را که باید صرف بازسازی و تقویت زیرساخت های 
اقتصادی شود، از چرخه اقتصاد مولد خارج می کند و در برابر با 
افزایش حجم نقدینگی، مشکلات مضاعفی ایجاد می کند. اهداف 
بر زمین مانده طرح هدفمندی یارانه ها، ضرورت اجرای فازهای 
بعدی آن را اثبات می کند. آنچه مسلم است اینکه تداوم و افزایش 
پرداخت نقدی یارانه، در چارچوب برنامه های کلان اقتصادی 

کشور نمی گنجد. 
**افزایش یارانه ها؛ خارج از چارچوب برنامه

 ششم توسعه
افزایش یارانه درحالی از سوی برخی نامزدها به مردم وعده داده 
می شود که از نظر مسوولان و ناظران، تداوم اجرای این طرح به 
شکل موجود، در چارچوب سیاست های اقتصادی کلی نظام مانند 

برنامه ششم توسعه قرار نمی گیرد. 
»علی لاریجانی« رییس مجلس در نیمه اردیبهشت در حاشیه 
مراسم یادبود 304 شهید سپاه حفاظت انصارالمهدی در پاسخ به 
این پرسش که میزان تحقق پذیری وعده های انتخاباتی برخی 
نامزدها به ویژه وعده های اقتصادی و معیشتی را در چه حد می 
دانید، گفت: وعده ها باید در چارچوب قانون باشد. کشور دارای 
برنامه ششم توسعه است و این برنامه کار کشور را در پنج ساله 
آینده مشخص کرده است و آنچه گفته می شود باید در چارچوب 
این قانون باشد و هر آنچه که خارج از این قانون گفته می شود 
باید مجلس درباره آن تصمیم بگیرد.به گفته لاریجانی مطالبی که 
راجع به یارانه ها گفته می شود جزو شئون مجلس است، بنابراین 
باید در چارچوب قانون مصوب مجلس درباره آن اظهار نظر شود. 
نامزدها تنها می توانند در چارچوب مصوبه مجلس درباره یارانه ها 
سخن بگویند، به شرط آنکه سخنانشان مربوط به شیوه اجرا باشد.

وی متذکر شد: مجلس در مصوبه خود تصویب کرد یارانه برخی 

دهک ها باید کاهش یابد در عوض یارانه برخی دهک های دیگر 
مثل خانواده های تحت پوشش کمیته امداد و سازمان بهزیستی 

افزایش یابد که این کار از ابتدای سال جاری انجام شده است.
**افزایش یارانه مستلزم افزایش قیمت

 حامل های انرژی
افزایش یارانه شاید از نظر عده ای از مردم به نفع آنان باشد و 
درآمد آنان را افزایش دهد، اما بررسی قانون هدفمندی یارانه ها 
نشان می دهد که افزایش یارانه، مستلزم افزایش قیمت حامل 
های انرژی است؛ مساله ای که هزینه های زندگی مردم را افزایش 
خواهد داد. بر اساس ماده یک قانون هدفمندی یارانه ها درآمد 
دولت برای هدفمند کردن یارانه ها، بر افزایش قیمت حامل های 
انرژی متکی است.  بر همین اساس »محمدباقر نوبخت« سخنگوی 
دولت دوازدهم اردیبهشت ماه، در واکنش به وعده های انتخاباتی 
برخی نامزدها مبنی بر پرداخت 250 هزار تومان یارانه گفت: اگر 
یارانه بخواهد 250 هزار تومان باشد تقریبا باید قیمت حامل های 

انرژی شش برابر شود .
سخنگوی دولت با اشاره به درآمد شرکت پالایش و پخش یادآور 
شد: کل فروش در این شرکت 52 هزار میلیارد تومان است و 
بعد از کم شدن کسورات 36 هزار و 400 میلیارد تومان باقی 
می ماند که برای یارانه ها باید 41 هزار میلیارد تومان پرداخت شود 
به همین دلیل این مابه التفاوت 36 هزار و 41 هزار از خزانه دولت 
پرداخت می شود. آن هم برای یارانه 45 هزار و 500 تومانی. اگر 
یارانه بخواهد 250 هزار تومان باشد تقریبا باید قیمت حامل های 
انرژی شش برابر شود که این روی اقتصاد ملی اثر می گذارد و پول 
ملی را خراب می کند.برخی نامزدها، هدف خود از افزایش یارانه 
را حمایت از قشرهای آسیب پذیر چون خانواده های زیر پوشش 
کمیته امداد و بهزیستی معرفی می کنند. این در حالی است که 
به گفته نوبخت، یارانه خانوارهای تحت پوشش کمیته امداد و 
بهزیستی که مستمریشان به طور متوسط 71 هزار تومان بوده در 

فروردین به 240 هزار تومان یعنی 3.4 برابر افزایش یافته است.
**پیامدهای افزایش یارانه

افزایش قیمت حامل های انرژی تنها یکی از پیامدهای افزایش 

میزان یارانه نقدی است. این درحالی است که مرکز پژوهش های 
مجلس به تازگی با انتشار گزارشی زیرعنوان »پول پاشی در اقتصاد؛ 
مبانی و آثار« به بررسی آسیب های افزایش یارانه بر شاخص های 
کلان اقتصادی پرداخته و در مورد پیامدهای بحران ساز برخی 

وعده های نامزدهای ریاست جمهوری هشدار داده است. 
از نظر کارشناسان مرکز پژوهش های مجلس، طرح و اجرای 
وعده توزیع منابع با هدف جلب نظر عموم در نهایت به بروز 
ابرتورم، بحران ارزی و بحران ترازپرداخت ها منجر خواهد شد. از 
نظر کارشناسان سیاست افزایش یارانه و مخارج دولت به عنوان 
یکی از مصادیق پول هلی کوپتری)پول پاشی( ذیل سیاست های 

عوام گرایانه اقتصاد کلان قرار می گیرد. 
پول  مرحله ای  چهار  سیکل  منتشرشده  گزارش  برمبنای 
هلی کوپتری، معمولا پس از یک دوره رکودی و افزایش نابرابری 
آغاز می شود. بر مبنای تجربه جهانی، اجرای این گونه سیاست ها 
اگرچه در گام اول اوضاع را در ظاهر راضی کننده جلوه می دهد، اما 
پس از مدتی با نمود یافتن ریسک تورمی، کمبود در طرف عرضه 
و تشدید کسری بودجه، کنترل شرایط و اوضاع از دست دولت 
خارج می شود و تورم فزاینده دستمزدهای واقعی را در سرازیری 
کاهش قرار می دهد. نقطه پایان این سیکل مخرب نیز بازگشت 
به نقطه شروع است؛ با این تفاوت که علاوه بر رکود، اکنون تورم 
شدید، قدرت خرید مردم را نیز تا حدود زیادی کاهش داده است. 
برای  ها  یارانه  هدفمندی  قانون  اینکه  است  مشخص  آنچه 
دستیابی به اهداف خود در توسعه زیرساخت ها و توانمندسازی 
اقتصادی مردم، باید وارد فازهای دوم و سوم خود شود؛ فازهایی 
که اجرای آن یارانه نقدی را تنها به دهک های محروم جامعه 
و درآمدهای حاصل از اجرای آن را به تقویت زیربنای اقتصادی 
اختصاص می دهد.آنچه مسلم است اینکه افزایش یارانه نقدی نه 
تنها در چارچوب منافع ملی و سیاست های کلان اقتصادی کشور 
نیست، بلکه اصرار بر اجرای آن موجبات بهره برداری از دیگر منابع 
درآمدی دولت شده و تبعات اقتصادی منفی بسیاری را برای کشور 
به دنبال خواهد آورد؛ تبعاتی که بیش از همه قشرهای محروم 

جامعه را دچار آسیب خواهد کرد.

حسن شکوهی نسب

چند روز مانده به انتخابات 96 تبلیغات انتخاباتی 6 نامزد ریاست جمهوری همچنان ادامه دارد، 
اما آنچه بیش از هر چیز در فضای تبلیغاتی این دوره خودنمایی می کند، هجمه ها و تخریب 
هایی است که در تبلیغات رسمی و غیر رسمی و در فضای مناظره ها هم علیه دولت و هم 
دیگر نامزدها صورت می گیرد؛ مساله ای که به بد اخلاقی های سیاسی در کشور دامن می زند. 
زیرسوال بردن عملکرد، تخریب و منفی نمایی تبلیغاتی از سیاست های رقیب؛ رویه ای است 

که بد اخلاقی های سیاسی در کشور دامن می زند.
یکی از اهداف مناظره های انتخاباتی، ارائه برنامه ها و راهکارهای نامزدها در حوزه های گوناگون 
و در قبال مسائلی است که در کشور وجود دارد. اما آنچه از پاسخ های نامزدها استنباط می شود 
تا اندازه ای متفاوت از اهداف تعیین شده برای یک مناظره شده است. برنامه های ارائه شده در 
مناظره ها نیز با واقعیت های موجود در کشور فاصله دارد. فرافکنی مشکلات و مسائل جاری به 

دولت و داشتن رویه تهاجمی نیز پای ثابت مناظره ها قرار گرفته است. 
نسبت دادن مساله محیط زیست، رکود و کندی چرخ تولید، مساله اشتغال، ازدواج، اعتیاد، 
فقر و غیره به دولت؛ نمونه ای از بی اخلاقی های تبلیغاتی نامزدها است در صورتی که مسائل و 
مشکلاتی که در حوزه های اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی در کشور جریان دارد، برآیند سیاست 
ها و برنامه ریزی های گسسته و نامتوازنی است که طی سال های طولانی در کشور طراحی و 

اجرا شده اند، نه محصول یک دوره کوتاه مدت. 
** بد اخلاقی سیاسی با فرافکنی مشکلات کشور به دولت یازدهم

منتقدان از ماه های پیش از انتخابات با فرافکنی همه مشکلات و مسائل کشور به دولت، تلاش 
می کنند که با زیر سوال بردن تلاش های دستگاه اجرایی کشور در 4 سال اخیر، دولت یازدهم 
را به دستاوردسازی متهم کنند. این رویه به ویژه در تبلیغات انتخاباتی نامزدها و در مناظره ها، 
هدفمندانه دنبال می شود و در هر سه مناظره ای که برگزار شد، شکل تندتری به خود گرفت. 
»سعید لیلاز«، اقتصاددان و استاد دانشگاه شهید بهشتی و حجت الاسلام »محمدتقی فاضل 
میبدی« عضو مجمع محققین و مدرسین حوزه علمیه قم در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل 

خبری ایرنا دراین باره به بیان دیدگاه های خود پرداختند .
لیلاز اظهارات خود را نخست با این جمله شروع کرد : امروز با پدیده بی اخلاقی انتخاباتی 

مواجه هستیم و عده ای نه تنها تمام دستاورد و اقدامات دولت را نادیده می گیرند بلکه آنها را زیر 
سوال هم می برند و واقعا برای این بی اخلاقی انتخاباتی متاسف هستم.

وی با تاکید غلبه بی اخلاقی بر فضای مناظره ها افزود: برخی نامزدها در آخرین مناظره اخلاق 
را زیرپا گذاشتند و مطالب دروغ و غیرواقعی عنوان کردند. این روزها دروغ سکه رایج شده و شاهد 
این بودیم که در این مناظره، دروغ های بیشتری را به مردم گفتند. برخی از نامزدها اطلاعات 
کافی از اقتصاد کشورمان ندارند و تقریبا هیچ یک از آمار و ارقام که درباره بخش های مختلف 

اقتصاد به مردم ارائه می دادند، صحیح نبوده و اکثر آنها خلاف واقع بود.
این اقتصاددان درباره فرافکنی مشکلات کشور به دولت یازدهم از سوی برخی نامزدها، تصریح 
کرد: برخلاف آنچه که برخی نامزدهای انتخابات ریاست جمهوری مدعی هستند، دولت یازدهم 
در ارتقاء و بهبود معیشت مردم، در حوزه مبارزه با فساد، جلوگیری از تعمیق رکود و ایجاد رونق 
نسبت به دولت های 50 سال اخیر موفق بوده است. باید این واقعیت را بپذیریم که دولت یازدهم 
با اتخاذ سیاست های صحیح و علمی و با برقراری روابط تعاملی و نه تقابلانه با دنیا توانست اقتصاد 

ایران را که در لبه پرتگاه قرار داشت، نجات داد.
به گفته لیلاز، فضای مناظره ها نشان داد که عده ای اخلاق را به راحتی زیر پا می گذارند و به 
راحتی دروغ می گویند. این مهم نیست که به دروغ درباره رکود، تورم و رشد اقتصادی گفته شد 
مهم این است که عملکرد دولت یازدهم نشانگر این است که دولت توانسته عملکرد درخشانی 
در حوزه اقتصادی داشته باشد. دولت فعلی در مبارزه با رکود و کاهش تورم و بهبود شاخص های 

اقتصادی موفق ترین دستاوردها را داشته است و مردم به خوبی این را می دانند.
این فعال سیاسی خاطرنشان کرد: امروز در کشورمان تنها نهادی که مردم می توانند به آن 
ورود کنند و بر آن نظارت داشته باشند، دولت است. اگر این شرایط تغییر کند به طور این نهاد 
به نهادهای امنیتی می پیوندد که کسی حق نظارت و دخالت در آن را نخواهد داشت. در هر 
دادگاه صالحه ای می توان از عملکرد دولت یازدهم دفاع کرد. اقدامات بسیار شفاف است و تاثیر 
عملکرد این دولت در بهبود اقتصاد خانوار مشهود است بنابراین نمی توان با دروغ پراکنی ذهن 

را مسموم کرد.
** عده ای به جای ارائه برنامه، تنها تخریب می کنند

منفی نمایی از عملکرد و دستاوردهای دولت به بهانه هایی از قبیل مشکلات اقتصادی، 
بیکاری، بلایای طبیعی و نظایر آنها، به ویژه در تبلیغات انتخاباتی نامزدها پیوسته تکرار می شود. 

برخی نامزدها همسو با مخالفان، هر موضوعی را بهانه و دستاویز قرار می دهند تا به وسیله آن 
دستاوردهای دولت را به باد تخریب بگیرند، غافل از آنکه چنین رویه ای نه تنها به کسب رای 

بیشتر نمی انجامد که دمیدن در آتش بی اخلاقی سیاسی است. 
در همین رابطه حجت الاسلام »محمدتقی فاضل میبدی« عضو مجمع محققین و مدرسین 
حوزه علمیه قم می گوید: منتقدان دولت در پی القا بدبینی و بدگمانی به مردم هستند گویا 
دولت یازدهم هیچ دستاوردی نداشته است وهمه اقدام های صورت گرفته درچهار سال اخیر 
منفی بوده است این رفتارها و بی اخلاقی های سیاسی در حالی است که مخالفان و منتقدان 
دولت از کذب بودن ادعاهای خود آگاهی دارند و هدف آنها جز عوامفریبی و سیاه نمایی چهره 

دولت چیز دیگری نیست. 
عضو مجمع محققین حوزه علمیه قم بر لزوم رعایت اخلاق انتخاباتی، پرهیز از توهین و تخریب 
رقیبان، تبیین رویکردها و برنامه های مدون و دوری از شعارهای دروغین در میان نامزدهای و 
جریان های سیاسی فعال در انتخابات تاکید کرد و افزود: عده ای به جای داشتن ایده و رویکرد، 
تنها تخریب می کنند و هیچ وقت به مردم برنامه های ایجابی ارائه نمی دهند تا مردم بتوانند 

آگاهانه انتخاب کنند.
به گفته وی، در شرایط کنونی بحث اصلح و صالح در انتخابات مطرح نیست بلکه جریان هایی 
که در هر دوره مخالف دولت اند و به دنبال این هستند که دولت در مرحله بعدی رای کسب 

نکند با سم پاشی، دروغ و تهمت تیترهای گزنده و ناامیدکننده به کار می برند.
میبدی ضمن تاکید بر بی برنامگی منتقدان سیاست های دولت، اظهار کرد: در انتخابات پیش 
رو برنامه های دولت و اصلاح طلبان تا اندازه ای روشن و واضح است. اما رقیبانی که به دنبال 
جایگزینی این دولت اند، باید برنامه های خود را به مردم ارایه کنند. در حالی که می بینیم آنان 
تنها راه سلبی را برگزیده اند و با تخریب دولت به دنبال بالا کشیدن خود در این فضا هستند. 
اگر فردی به دنبال تخریب است ابتدا باید سازه جایگزین خود را معرفی و سپس تخریب کند. 

عضو مجمع مدرسین با اشاره به رویه تخریبگرانه مخالفان دولت علیه برجام گفت: برای نمونه 
مساله برجام و رفع تحریم ها به واقع اقدام بزرگ و پردستاوردی برای دولت بود اما رسانه های 
مخالف دولت حتی یک بار به صورت منطقی آن را مطرح نکردند. رویکرد درست این است که 
هر نامزد و جریانی بر اساس منطق و اخلاق، دیدگاه ها و معیارهای خود را درباره اقتصاد، سیاست 

و فرهنگ مطرح کند و با تخریب رقیب و عوام فریبی تبلیغ نکند.






